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بررسی صبح امروز از وضعیت
 روانی جامعه در مواجهه با کرونا؛

وحشتکرونایی
6

 اختصاص 30 درصد بودجه دستگاه ها به بازآفرینی شهری
 بازآفرینی مفهومی گسترده تر از پروژه های کالبدی دارد
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اســتاندار خراســان رضوی در دیدار سرکنسول عراق در مشــهد ضمن اعلام آمادگی برای 
همکاری هــای اقتصادی گفت: تجربه های موفق اقتصادی خراســان رضــوی می تواند در 
قالب مشــاوره و سرمایه گذاری های مشترک در اختیار اســتانداری نجف قرار گیرد.علیرضا 
رزم حســینی در دیدار سرکنسول عراق در مشهد که در محل دفتر استاندار برگزار شد، افزود: 
جمهوری اســلامی ایران کمک های سخاوتمندانه ای در حوزه امنیت عراق انجام داده است، 
همین موضوع باعث شــده احســاس برادری و اخوت بین دو ملت ادامه پیدا کند.وی با بیان 
اینکه کشور ایران برای ســاخت عتبات عالیات تاکنون اقدامات مناسبی را انجام داده است، 

افــزود: تکمیل پروژه هایی که در این زمینه وجود دارد با همان جدیت قبل ادامه پیدا خواهد 
کرد.رزم حسینی با اشاره به خدماتی که از طرف شهرداری مشهد درایام اربعین در شهر نجف 
صورت گرفت، ادامه داد: هزاران نفر از کارکنان شهرداری مشهد مسئولیت بهداشت، نظافت 
و تغذیه زائران اربعین حسینی را برعهده داشتند.وی با ابراز علاقمندی و آمادگی برای اجرایی 
شدن پروتکل خواهر خواندگی نجف اشرف و مشهد، افزود: خراسان رضوی تجربه های بسیار 
موفقی در حوزه اقتصاد دارد که می تواند در قالب مشــاوره و سرمایه گذاری های مشترک به 

استانداری نجف ارائه شود.

آمادگی استان برای 
سرمایه گذاری های 
مشترک با نجف

FATF نگرانی از تبعات ورود ایران به لیست سیاه

چه کسی پاسخگوست؟
عصر یکشنبه رئیس جمهور در 
جلسه هیات دولت در بخشی 
موضوع  به  خود  ســخنان  از 
 )FATF( اقدام مالی کارگروه 
در  اظهارداشت:  و  کرد  اشــاره 
مــورد FATF نظــر دولــت و 
مجلس مشــخص بــود و همه 
اقدامــات اجرایــی را انجام داد 
و لوایح چهارگانــه از جمله دو 
لایحــه پالرمــو و CFT را نیز 
به تصویب رســاند. قصد دولت، 
اعلام تصمیم جدی نظام در مبارزه با پولشــویی و 

جرائم سازمان یافته و تامین مالی تروریسم بود.
حســن روحانی تاکید کرد: تلاش ما این بود اجازه 
ندهیم علی رغم اینکه پیشــتاز مبارزه با پولشویی و 
مقابله با تروریســم هستیم توســط آمریکا و رژیم 
صهیونیســتی به عنوان ناقض این اقدامات معرفی 
بشــویم.روحانی گفت: در هر حــال FATF، عدم 
تصمیــم جمعی خارج از اختیــار دولت و مجلس را 
بهانه قــرار داده و مصوبه ای خــلاف مصالح ملت 
ایران صادر کرد کــه همانگونه که انتظار می رفت 
موجب خرســندی آمریکا شــد و توجیه گر تشدید 
تحریم های ظالمانه و غیرانسانی خواهد بود. اینک 
وقت آن اســت که آن ها که بهانه به دست آمریکا 
داده اند، پاســخگوی موضع گیری غیرکارشناســانه 
خود باشند.روحانی تاکید کرد: این حق ملت بزرگ 
ایران و جمهوری اسلامی نبود و نیست که در حالی 
که پیشــتاز مبارزه با تروریسم و پولشویی است، در 

لیست اقدام تقابلی یک نهاد بین المللی قرار گیرد.
این در حالی است که دو لایحه مربوط به گروه ویژه 
اقدام مالی )FATF(، پــس از تصویب در مجلس و 
ارجاع آن توسط شورای نگهبان به مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام، بیش از یک ســال در انتظار تایید 
این مجمع بوده اند. با ســپری شدن آخرین مهلت 
چهارماهه ارائه شــده از جانب FATF، گروه مذکور 
طی آخرین نشســت دوره ای خود که طی روزهای 
27 بهمــن لغایت 2 اســفند برگزار شــد، ایران را 

دوباره به لیست سیاه FATF بازگرداند. ایران پیشتر 
در لیســت سیاه قرار داشــت که در خرداد 1395 به 
واسطه تعهد سیاسی دولت جمهوری اسلامی ایران 
به اجرای برنامه اقدام ارائه شــده از طرف آن گروه، 
به طور موقت از لیســت خارج شــد. حسن روحانی، 
رئیس جمهوری کشــورمان بارها نســبت به عواقب 
ورود به چنین لیستی هشــدار داده بود، به طوریکه 
چنــدی پیش با گلایــه از تعلل مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام، گفت: »رهبری به صراحت می گوید 
با این لوایح مشــکلی ندارم. بنابراین موضوع منافع 
ملی است. همه باید بایستیم و نباید بگذاریم ترامپ 
و تروریســت های کاخ سفید موفق شــوند. آمریکا 
می خواهد رابطه ایــران را با بانک های جهان قطع 
کند.« علاوه بر رئیس جمهوری، محمد جواد ظریف 
وزیر امــور خارجه، لعیا جنیدی معاون حقوقی رئیس 
جمهوری، عبدالناصر همتی، رئیس بانک مرکزی و 
بسیاری از صاحب نظران سیاسی و اقتصادی، نسبت 
به عواقب قرار گرفتن ایران در لیســت سیاه هشدار 
داده بودند، ولی سیاســی کاری ها مانــع از فرجام 
دو لایحه از لوایح چهارگانه FATF در مجمع شــد. 
لایحه مبارزه با جرائم ســازمان یافته فراملی موسوم 
به »کنوانسیون پالرمو« و کنوانسیون مقابله با تامین 
مالی تروریسم موسوم به »CFT« در حالی بلاتکلیف 
ماند که پیش از این، با اقبال و تصویب 190 کشــور 
مواجه شده و به عنوان یکی از موفق ترین پیمان های 
مبارزه با تروریســم محسوب می شود. حالا ایران با 
نپیوســتن به FATF در کنار کشورهایی چون کره 
شمالی، بوتان، کنگو، پالائو، گینه نو، جزایر سلیمان، 
سومالی و ســودان جنوبی قرار گرفته است. هر چند 
تمامی تمهیدات لازم و زیرســاخت های مناسب در 
ایران برای تحقق اهداف این لوایح فراهم شــده، اما 
 »FATF« یک جناح سیاسی با دیده تردید به موازین
می نگرد، به شــکلی که برخی از افــراد این جناح، 
موازین ایــن گروه را در چارچوب فشــار حداکثری 
آمریکا علیه کشــورمان و ابزاری تکمیلی در دست 
خزانــه داری آمریکا برای فشــار بیشــتر بر ایران و 
ممانعت از دور زدن تحریم ها تفســیر می کنند. آنان 

می گویند در شرایط جنگ تمام عیار اقتصادی آمریکا 
علیه ایران، تصویب این لوایح حلقه محاصره را علیه 
نظــام تنگ تر می کند. اما گویــا این جناح مخالف، 
غافل از این است که 190 کشور دنیا، از جمله سوریه، 
لبنان و عراق این کنوانسیون ها را به اجرا گذاشته اند. 
برخــلاف ادعای جناح مخالف که مــی گوید بر اثر 
تصویب لوایح FATF دسترسی به اطلاعات محرمانه 
مالی ایران محقق می شــود، متخصصان امر بر این 
باورند که »اینگونه نیســت که با پیوســتن به یک 
کنوانســیون، یک دفعه همه به اطلاعات مالی  کشور 
دسترسی داشته باشند.« از ســوی دیگر در صورت 
پیوســتن به این کنوانسیون ها، کشورهای دیگر تنها 
در شــرایطی می تواننــد اطلاعات بیشــتری درباره 
تراکنش های بین المللی از ایران بخواهند که شرایطی 
مشــکوک حاکم شود و پای اختلاس و پولشویی در 
میان باشــد. بنابراین فروش نفت یا خرید ملزومات 
کشور شرایط مشکوکی به وجود نمی آورند. بسیاری 
 »FATF« از صاحبنظران آگاه خواستار تصویب مفاد
بوده و هشــدار می دهند که در صورت عدم پذیرش 
شــروط گروه ویژه اقدام مالی، ایران در سطح ملی و 
بین المللی از نظر مالــی، بانکی و اقتصادی منزوی 
خواهد شــد. با عدم تصویب ایــن لوایح بانک های 
روسیه و چین نیز به سختی قادر خواهند بود تا در برابر 
فشارهای مرتبط با لزوم قطع روابط مالی و بانکی با 
ایران مقاومــت کنند. پس از فرمان دونالد ترامپ در 
خصوص خروج از برجام و اعمال تحریم های ثانویه 
آمریکا، دسترسی ایران به سیستم بانکی غرب از قبل 
هم محدودتر شد و بانک های کشورهایی نظیر چین 
جای آن را گرفتند. خطر اصلی بازگشــت به لیست 
سیاه FATF نه در غرب، بلکه در شرق است. »ترس 
از تحریم های ثانویه آمریکا و فروپاشی برجام باعث 
شده بانک های لندن و فرانکفورت و پاریس با ایران 
کار نکنند، در نتیجه تاثیر رفتن به لیست سیاه، بیشتر 
در شرق اســت چون بانکها و موسسات مالی شرق 
بیشــتر از تحریم های آمریکا، نگران تاثیر بین المللی 
FATF هستند. بانک های چین و روسیه پیش از این 
به ایران درباره بازگشــت به لیست سیاه گروه ویژه 

اقدام مالی، هشدار داده بودند. آنها هم گفته بودند که 
قرار گرفتن ایران در لیست سیاه، تحریم های ثانویه 
آمریکا در 200 کشور را مشروعیت  بخشیده و آنها را 
ملزم به رعایت این تحریم ها می کند. علاوه بر این 
نگرانی ها، وارد شــدن به لیست سیاه FATF باعث 
می شود بانک های کشورهای دیگر موظف باشند در 
زمینه نقل و انتقالات مالی با ایران، با دقت بیشتری 
عمــل کنند و اطلاعاتی دربــاره منبع پول و گیرنده 
و فرســتنده اصلی بخواهند. قرار گرفتن در لیســت 
ســیاه FATF همچنین می تواند تاثیر منفی زیادی 
در صادرات داشــته باشــد، چرا که به صورت عادی 
هزینه صادرات و واردات از حســاب بانکی کسر نمی 
شود؛ بلکه از یک بانک، خط اعتباری گرفته می شود. 
اما با قرار گرفتن ایران در لیســت سیاه، تراکنش ها 
از این به بعد به دقت بررســی می شوند و معاملات 
بین المللی اگر غیر ممکن نشوند، دست کم به میزان 

قابل توجهی به تاخیر می افتند. به معنای عام کلمه، 
عــدم همکاری ایران بــا گروه ویژه اقــدام مالی و 
بازگشت به فهرست سیاه و تحریم های آن به منزله 
بسته شدن تمامی درها و روزنه ها به دست خود ایران 
)خودتحریمی( برای تعامل مالی و بانکی با جهان 
اســت. تصمیم روز جمعه گــروه ویژه اقدام مالی 
و نیز تصمیم  برخی مســئولان درباره پیوستن یا 
ن پیوستن به دو کنوانسیون پالرمو و CFT، ممکن 
اســت تصمیم های حقوقی باشند، ولی هر دوی 
آنها پیامد های اقتصادی و سیاسی خواهند داشت 
که بــه قیمت بریدن نان مردم و رســاندن جان 
به لبشان تمام می شــود. با توجه به این مسائل 
مســئولان امر در این لحظه تاریخی باید بدانند 
که همه مردم ایران روی یک قایق نشســته اند 
و نباید بازی های سیاسی را در تصمیم گیری های 
کلان کشور وارد کنند، چرا که سرنوشت میلیون 

هــا ایرانی بــه این مســئله گره خورده اســت. 
بنابراین اتخاذ تصمیماتی با چنین ســطح وسیعی 
از پیامدهای منفی گســترده برای مردم و زندگی 
آنها، مصداق بارز گناهی نابخشــودنی خواهد بود. 
البته در بازگشــت ایران به لیست سیاه یک روزنه 
امید کماکان وجــود دارد؛ اینکه ایران به وضعیت 
پیــش از تیر 95 بازنمی گــردد. در آن حالت باید 
کل فرآیند الحاق به طور کامل طی می شــد که 
یک بازه طولانی اســت، اما در بیانیه اخیر، روزنه 
تعلیق اقدامات تقابلی در صورت پیوســتن به دو 
کنوانسیون CFT و پالرمو، باز گذاشته شده است. 
تفاوت در اینجاســت که احتمالا روزنه هایی برای 
خروج از لیست سیاه در زمان کمتری وجود خواهد 
داشت. البته این موضوع بستگی به اراده مسئولین 
برای رفع مشکل به وجود آمده در کمترین زمان 

ممکن دارد.
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از واقعیت  تا شایعه ای عجیب  زیر ذره بین  صبح امروز

مرغ های تریاکی؟
امنیــت غذایی در مرتبــه اول، درآمد 
ارزی حاصل از فــروش مواد غذایی 
و اشــتغال زایی در مرتبه دوم موجب 
شــده اســت تا صنعــت غذایی یکی 
از صنایع اصلی، مهم و پیشــران رشــد 
اقتصادی در کشور محسوب شود؛ همین 
امر ســبب نگاه ویژه سیاســت گذاران به 
ایــن صنعــت شده اســت. در مقابل نیز 
مورد تهدیدهای فــراوان قرار گرفته که 
 ایــن روزها در کشــور، بارها شــاهد آن

 بودیم.
قصه قرص هایی که در کیک ها دیده شــد، مدتی بعد از آن 
شایعاتی در مورد شیر و لبنیات که سبب کاهش 35 درصدی 
فروش این محصولات شــد و در نهایت صنعت طیور مورد 
حمله این شــایعات قرار گرفت و داســتان وجود تریاک در 
غذای مرغ ها، نقل مجالس مجازی شد. شایعه ای که از هر 
حیث به آن نگاه شود هیچ منطقی را شامل نمی شود؛ در این 
بین کسانی هستند که به این شایعات دامن زده و به دنبال 

ایجاد موجی از خبر به واسطه آن هستند.
صنعت متضرر از شایعات ��

قصه از آنجا شــروع شد که یکی از مسئولین به دلیل عدم 
وجود اطلاعات کافی با گفتن حرفی به یکی از خبرنگاران، 
تنور این شــایعه را داغ کرد و رسانه مربوطه بدون استعلام 
از مراکز ذی ربط، خبری مبنــی بر وجود تریاک در غذای 
مرغ ها چاپ و منتشر کرد. البته با پیگیری هایی که از سمت 
مرغ داران انجام شــد، صحت این قضیه بررســی و بعد از 
گذشت سه روز تکذیبیه خبر مذکور در همان رسانه به چاپ 
رســید اما غافل از آن که بــار دیگر یکی از صنایع اصلی و 

مهم کشور تحت تاثیر شایعات بی اساس متضرر شد. 
وظیفه رســانه ای خود دانســته که به بررسی این موضوع 
پرداختــه و آنچه کــه حقیقــت دارد را به اطــلاع عموم 
برســانیم. به همین منظور به ســراغ تعدادی از مرغ داران 
 رفتــه تــا از نزدیــک صحبت هایشــان را بشــنویم که 

در ادامه می خوانید.

نظارت دقیق سازمان دامپزشکی  ��
مرغ  تولیدکننــده  ســیدی،  امیر 
گوشــتی با 28 سال سابقه، ضمن 
ابراز تاســف از انتشــار اطلاعات 
غلط، گفت: به دلیل اهمیت بالای 
مواد غذایی، نظارت در کشتارگاه ها 
به  بســیار دقیق صورت می گیرد 
تعدادی  کشتارگاه  هر  در  طوریکه 
دامپزشــک و کاردان از دامپزشــکی حضور دارند و در صورت 
مشاهده هر مورد اضافه در چینه دان مرغ، آن را معدوم می کنند. 
وی افزود: علاوه بر قیمت بالای تریاک، تهیه آن نیز در کشور 
ما بســیار دشوار و جرم محسوب می شــود و مرغ دار نمی تواند 
چنین ریســکی را بپذیرد و آبروی خــود را به خطر بیندازد، لذا 
این اخبار کذب است و انتشار آن سبب تشویش اذهان عمومی 
می شود. این کارشناس صنعت طیور، ادامه داد: مرغ ارزان ترین 
کالای اساســی سبد خانواده است و به راحتی قابل اثبات است 
که در حــال حاضر بخاطر قیمت پایین مرغ، مرغ داران متضرر 
می شــوند اما برای حفظ امنیت غذایی مردم به کار خود ادامه 
می دهند و دور از انصاف اســت که به جای حمایت از آنها، با 

تهمت وضعیت اشتغال ایشان را به خطر افتد.
پیشنهاد انجام آزمایش از مرغ ها ��

وی تصریــح کرد: اگر چنین موردی با انجام آزمایش توســط 
وزارت بهداشــت، تایید شــود ما آن را می پذیریم در غیر این 
صورت مســئولین باید با منتشــرکنندگان اخبار کذب برخورد 
قانونی کــرده و اطلاعات صحیــح را از طریق رســانه ها به 
مــردم ابلاغ کنند. اخیرا نیز ریاســت اتحادیــه مرغ داران طی 
اظهارنامه ای به ســازمان مربوطه، صحت این خبر را تکذیب و 

خواستار رسیدگی به این اتهام شدند.
ســیدی ابراز کرد: معمولا در زمان افزایــش مصرف مرغ که 
منجر با افزایش قیمت می شــود، انتشــار اخبار کذب ســبب 
تشــویش اذهان عمومی شــده و به این ترتیب با این ترفند، 
قیمت ها تحت تاثیر قرار می گیرند. درواقع قیمت کارشناســی 
مرغ آماده طبخ حدود 15 هزار تومان اســت که با انتشار اخبار 

کذب با قیمت پایین تر، عرضه می شود.

افزایش نظارت بر اخبار فضای مجازی ��
همچنین، سید جعفر سیدی، مسئول 
قیمت گــذاری و تعییــن کیفیــت 
مرغ های بــدون آنتی بیوتیک اظهار 
کــرد: در ایــن رابطه، عــلاوه بر 
انتشــاردهندگان در فضای مجازی، 
مسئولین ناظر براین فضا هم مقصر 
هستند؛ همین طور که چندی پیش 
در رابطه با شیر و لبنیات با پراکندن شایعات بی اساس، سبب ضربه 
به این صنعت شدند.وی ادامه داد: خوشبختانه اداره کل دامپزشکی 
در استان خراسان رضوی دارای بیشترین امکانات در سطح کشور 
و بالاترین ورژن HPLC است، به طوریکه اگر یک گرم تریاک در 

10 هزار لیتر آب حل شود به راحتی آن را تشخیص می دهند.
تریاک، چاق کننده نیست ��

این مرغ دار با سابقه صحبت خود را با این سوال ادامه داد: تاکنون 
کدام معتاد با مصرف تریاک چاق شــده است که اکنون این اتفاق 
برای مرغ هــا بیفتد؟ و یا مصرف تریاکی که کیلویی 5-6 میلیون 
تومــان قیمت دارد در مقابل غذا و یا داروی طیور که قیمت آن از 

کیلویی 50 هزار تومان هم کمتر است، توجیهی دارد؟
سیدی افزود: ما سربازان جبهه های جنگ دیروز و سربازان جنگ 
اقتصادی امروز هســتیم و تمام تلاش خود را برای امنیت غذایی 
مردم و حفظ استقلال کشور در صنایع غذایی، می کنیم و به مردم 
این اطمینان خاطر را می دهم که در غذا و داروی مرغ ها، از تریاک 
استفاده نمی شود و به با خیال آسوده می توانند از آن استفاده کنند 
ضمن اینکه سازمان دامپزشکی بسیار دقیق عمل می کند و نظارت 

کافی نیز دارد.
صنعت مرغ داری، دارای درصد بالای اشتغال زایی ��

تولیدکننــده  ضیاییــان،  حســین 
این  کنســانتره تخصصی طیور در 
رابطــه، گفت : صنعت طیور صنعت 
مظلومــی اســت کــه در آن حلقه 
مرغ داری بیشتر از سایر حلقه ها مورد 
کم لطفی قرار گرفته و با وجود ایجاد 
حجم بالای  اشــتغال زایی، باز هم 

همیشــه مورد تهمت و بی انصافی قرار گرفته اســت. از تزریق 
هورمون در مرغ ها گرفته تا قضیه تریاک، همه شایعاتی هستند که 
در نهایت بیشترین صدمه آنها متوجه مردم می شود.وی ادامه داد: 
عاملین اصلی این ماجرا علاوه بر هدف قرار دادن یک صنعت، کل 
نظام جمهوری اسلامی را زیر سوال می برند، در حالی که بهترین 

و سالم ترین گوشت را تولید شده و بعضا صادرات هم می شود.
مافیا، در کمین صادرات ��

همچنین، علی نصری نژاد، کارشناس 
تغذیه و پروش طیور، مصرف تریاک 
در خوراک مرغ ها را تکذیب کرده و 
آن را فقط یک شــایعه خواند. وی 
افــزود: بهتریــن پروتئیــن در دنیا 
گوشت مرغ است که تحت شرایط 
کنترل شده، پرورش پیدا می کند و 
کشور ما از لحاظ بهداشــتی و تکنولوژی در سطح بالایی در این 

صنعت قرار دارد. 
این عضو نظام مهندســی دامپروری و کشاورزی استان خراسان، 
ادامه داد: به نظر نمی رسد که این شایعه، سازمان یافته داخلی باشد 
و احتمالا مقصر اصلی،  مافیای این صنعت اســت که صادرات ما 
را هدف قرار داده اســت چرا که ما، علاوه براینکه در این صنعت 

خودکفا هستیم، توان صادارات هم داریم.
و اما نظر مسئولین ��

مدیر کل اداره دامپزشــکی استان خراســان رضوی، گفت: خبر 
استفاده از تریاک در غذای مرغ ها صحت ندارد، ساختار مرغ داری ها 

بسیار بهداشتی است و نظارت دقیق هم انجام می شود.دکتر احمد 
شــریعتی در گفت وگو با خبرنگار این رسانه، افزود: این کار اصلا 
منطقی و عقلانی نیست و تاکنون موردی گزارش نشده است. اگر 
کسی به جایی مشکوک است، می تواند به واحد نظارت دامپزشکی 
یا حتی نیــروی انتظامی اطلاع دهد تا ما ســریعا اقدام کنیم. ما 
با اســتناد به اطلاعات مستندی که وجود دارد، می توانیم آزمایش 
انجام دهیم.وی ادامه داد: برداشــت مــن از این موضوعات این 
است که هر روز یک بحثی مطرح می شود؛ مانند قرص در کیک، 
آفلاتوکسین در شــیر و حال مرغ تریاکی که باعث نگرانی مردم 
شده اســت. نمی دانم که هدف از این شایعات چیست.شریعتی در 
پایان افزود: علاوه براینکه خرید و فروش تریاک جرم محســوب 
می شــود، پیداکردن آن کار آســانی نیســت؛ در کشور جمهوری 
اســلامی تهیه تریاک برای 100میلیون قطعه طیور، امکان ندارد. 
حتــی اگر به فرض، یک نفر این کار را انجام دهد، نمي توان آن را 

به همه مرغداري ها تعمیم داد.
شرایط را بحرانی تر نکنیم ��

آنچــه که هر کدام از ما به عنوان یک شــهروند عادی می توانیم 
انجام دهیم این است که به شایعات بی اساس دامن نزنیم و فقط 
صرف خوانــدن یک خبر، بدون اطمینــان از صحت آن اقدام به 
انتشــارش نکنیم. چراکه آسیب همین اقدام کوچک در نهایت به 
خود ما برمی گردد. در شرایط سخت اقتصادی که گریبان گیر کشور 
اســت، کوچکترین ضربه ها، بزرگترین آسیب ها را به همراه دارند. 
اشــتغال و صنعت کشور ما در بحران به ســر می برد، پس با این 

شایعات کذب بحرانی ترش نکنیم.
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بافت هایی با نیاز به احیا
باز آفرینی شــهری به معنی استفاده از پتانسیل های موجود در مناطق 
فرسوده با بهره گیری از مشارکت گسترده عمومی با صرف کمترین 
بودجه به جهت برگرداندن حیات اجتماعی و رونق اقتصادی در بافت 
می باشد. بازآفرینی شهری همه مفاهیم بازسازی، نوسازی، بهسازی و 
ساماندهی را در بر دارد و در راستای اجرای قانون بازآ   فرینی شهری 
می  توان با مشارکت مردمی در عرصه های اجتماعی،اقتصادی، محیطی 
و کالبدی باعث ارتقا کیفیت زندگی در بافت های فرسوده شهر و محله 
های هدف که بر اســاس برنامه ششــم توسعه، دولت مکلف به احیای 
270 محله در قالب ستاد بازآفرینی در بازآفرینی شهری به مفهوم احیا، 
تجدیدحیات و نوزایی شــهری و به عبارتی در راه زنده شدن شهر است. 
در بازآفرینی شهری توسعه شهری به مفهوم رشد کمی عناصر کالبدی 
شــهر برای اســکان جمعیت و ارتقا کیفیت زندگی در قالب طرح های 
توسعه شهری است.بافت قدیم و کهن شهرها به واسطه قدمت تاریخی و 
وجود عناصر با ارزش تاریخی، موقعیت مناسب ارتباطی در برگیرنده بازار 
اصلی شهر و قلب تپنده اقتصادی آن دارای ارزش و جایگاه منحصر به 
فردی در ساختار فضایی و کارکردی شهر است. این بافت ها با مشکلات 
و موانع ساختاری و عملکردی روبرو می باشد. بافت هایی که تحت عنوان بافت های فرسوده 
یا ناکارآمد شــهری تلقی می شود. بافت های ناکارآمد شهری )بافتهای فرسوده( و مسائل و 
مشکلات مبتلا به آن ها یکی از چالش ها و دغدغه های مدیران شهری است. موضوعی که 
حالا نظام برنامه ریزی و مدیریت شهری را به چالش کشیده است، محدوده های نیازمند احیا، 
نوسازی و بهســازی و نواحی تاریخی پهنه های میانی و ساخت و سازهای بدون مجوز که 
اخیرا به دلیل گسترش بی رویه در شهرها ادغام شده اند و سکونتگاه هایی که تا مدتی پیش 
به نام سکونتگاه های غیررسمی معرفی می شدند. در این بافت ها درآمد سرانه ساکنان کمتر 
از میانگین شهر و نرخ بیکاری بالاتر از آن است. واحدهای مسکونی کم دوام و تراکم نفر در 
واحد مسکونی بیشتر و دارای مشکلات زیست محیطی است. میزان برخورداری و دسترسی 
ســاکنان بر خدمات شهری و وضعیت زیرساختهای شــهری نامناسب است که موارد فوق 
کمک بــه افزایش ناهنجاری های اجتماعی می کند. در این بافت)پهنه های میانی( هویت 
تاریخی و فرهنگی مورد بی توجهی قرار گرفته است. شان و منزلت اجتماعی در این نواحی 
کاهش یافته است. دولت و شهرداری ها در این خصوص تلاش های زیادی کرده اند. آخرین 
رویکرد تحت عنوان آیین نامه اجرایی بازآفرینی و تشــکیل ستاد بازآفرینی و شناسایی 270 
محله هدف در کشــور و تامین اعتبار پروژه ها 30درصد توسط شهرداری و 70درصد توسط 
ادارات دولتی و افزایش مشــارکت اهالی در بازآفرینی و افزایش رفاه و خدمات در حال اجرا 
می باشــد که در سال 1398 با عدم تخصیص منابع مالی پیش بینی شده و در صورت ادامه 

روند باعث سرخوردگی و کاهش مشارکت ساکنین خواهد شد.

معاون اجتماعی سازمان بازآفرینی شهرداری مشهد مطرح کرد؛

اختصاص 30 درصد بودجه دستگاه ها به 
بازآفرینی شهری

معاون اجتماعی و توســعه محلی سازمان بازآفرینی شــهرداری مشهد گفت: دستگاه ها 
مکلف هســتند 30 درصد از بودجه خود را به بازآفرینی شهری محلات هدف اختصاص 
دهند.به گزارش صبح امروز ، حمید رضا باقری، در بازدید از دفاتر تســهیل گری سازمان 
بازآفرینی شهری در خصوص فعالیت این دفاتر گفت: قرار است یک سال بعد از فعالیت، 
این دفاتر به ســند توســعه محله برســند و این اســناد برای اجرا باید به تصویب ستاد 
بازآفرینی شهرستان مشهد برســد.وی با بیان این که زمان کوتاهی از فعالیت این دفاتر 
می گذرد، اضافه کرد: مهمترین اقدامی که در حال حاضر دفاتر تســهیلگری انجام دهند 
جلب مشــارکت مردم برای بازآفرینی محلات هدف اســت.وی تصریح کرد: هدف از راه 
اندازی دفاتر تســهیل گری در ایــن محلات در کنار جلب مشــارکت مردم درکنار هم 
قراردادن متخصصین شــهری در کنار مردم است تا توانمند شوند و تغییرات لازم بررای 
رســیدن به حداقل استانداردهای کالبدی اجتماعی و اقتصادی انجام شود.باقری با اشاره 
به این که ســازمان بازآفرینی شهری مکلف شده اســت تا گروه ها و دفاتر متخصصین 
را بــا اولویت بندی هایی درکنار هم قرار دهد، اظهارکــرد: ترکیب دفاتر از ۴ متخصص 
شهرسازی،کارشناســان اجتماعی اقتصادی و حقوقی تشــکیل شده است تا درکنار مردم 
محله قرار بگیرند و مسائل را تحلیل کرده و در نهایت به سند توسعه محله برسند.معاون 
اجتماعی و توســعه محلی سازمان بازآفرینی شــهرداری مشهد گفت: دستگاهها موظف 
هســتند درچهارچوب سندی که از سوی دفاتر تسهیل گری تدوین و به تصویب سازمان 
رســیده اســت فعالیت کنند.وی افزود: قرار گرفتن مردم درکنار دفاتر باعث خواهد شد تا 

دغدغه های آنها دراسناد اعمال شده و دستگاه ها را ملزم به اجرا کند.

شهردار منطقه ۹ مشهد تاکید کرد:

دفاتر توسعه محله بازوی قدرتمند ارتقا 
سطح کیفی زندگی در مناطق کم برخوردار

شهردار منطقه 9 گفت: دفاتر توســعه محله و تسهیل گری بازوی قدرتمند ارتقا سطح کیفی 
زندگی در مناطق کم برخوردار شــهری هســتند و شــهرداری به همین علت همواره از آنها 
حمایــت خواهد کرد.به گزارش صبح امروز، حســین فرهادیان با بیان این مطلب اظهار کرد: 
اســاس موفقیت دفاتر توسعه محله و تسهیل گری محلات، همکاری و همراهی مردم هم در 
جهت شناسایی مشــکلات خود آنها و هم برای برطرف کردن مشکلات این محلات است.

وی افزود: بدون شک اگر بخشی از مشکلات اجتماعی و فرهنگی را در محلات کم برخوردار 
حل کنیم زیر ســاخت ها هم به مرور حل و فصل می شود، دفاتر توسعه محله و تسهیل گری 
و همچنین شوراهای اجتماعی محلات برای امورات مربوط به محله شکل گرفته اند و باید در 
راســتای بهبود وضعیت زندگی مردم این مناطق با برنامه و دست پر به سراغ شهرداری های 
مناطق بروند و قاعدتا اگر برنامه مدونی در این راســتا وجود داشــته باشد و کمک مردم نیز 
وجود داشــته باشد بسیاری از معضلات مناطق کم برخودار شهری برطرف می شود.فرهادیان 
گفت: شهرداری همواره بر احداث دفاتر تسهیل گری و توسعه اصرار ورزیده چرا که این دفاتر 
می توانند بازوی قدرتمندی برای ارتقا ســطح کیفی زندگی در مناطق کم برخوردار باشند.وی 
بیان کرد: ارتباط گیری مطلوب با مردم، جلب اعتماد مردم، حتی جذب نگاه های منتقد مردم 
و شنیدن حرفای آنها و الویت بخشی مناسب به درخواست های مردم از انتظارات مهمی است 
که باید دفاتر توسعه محله و تسهیل گری با همراهی شورای اجتماعی محلات برآورده کنند.

یادداشت

اخبار

همیشــه از دور همه چیــز زیباتر به 
نظر می رســد و این نــه به عنوان 
یک فرضیــه، بلکه به عنوان یک 
نظریه می تواند تلقی شود. همه ما 
تاکنون با تصاویر مختلفی از شهر 
مشهد روبرو بوده ایم که به چه زیبایی 
این کلان شهر را به تصویر کشیده و 
بیانگر این مطلب است که چقدر همه 
چیز در ســر جای خود قــرار دارد. به 
خصوص  تصاویر شبانه شهری که به 
قدری خوشایند است که گاهی از خود 
می پرســیم که واقعا این تصاویر مربوط به همان مشهد 
غرق در دود و کلافگی اســت؟ اما وقتی در بطن شــهر 
پرســه می زنیم، با محلاتی مواجه می شویم که با وجود 
همجواری با مناطق نسبتا خوب شهری در زیرمجموعه 
مناطــق کم برخوردار قرار می گیرند و حتی باور آن برای 
ما سخت اســت که این اختلاف طبقاتی نظام فرهنگی 
و اقتصادی به چه شــکلی توانسته است سایه بگستراند. 
موضوع بررســی ما، جدای از بحث همیشــگی مناطق 
حاشــیه شهر و کم برخوردار، محلاتی است که در داخل 
بافت شهری هستند اما امکانات محدود و زیرساخت های 
ناقــص دارند و فرســودگی و ناکارآمــدی آن ها از دور 
نیز هویداســت و عملا ســکونت گاه غیررسمی شهری 
محسوب می شوند. به طور قطع زندگی سالم و با کیفیت 
شهری در این بافت ها جریان ندارد و عدم توجه به آن ها 
باعث عقب ماندن از مســیر توسعه پایدار شهری خواهد 

شد.
تغییر و تحول بافت های شــهری امــری اجتناب ناپذیر 
است و طبیعتا یکـی از ایـن تحـولات، ایجاد بافت های 
فرســوده است که با گذشت زمان به یک معضل در اکثر 
شهرها تبدیل شده است. امروزه بافت های فرسوده یکی 
از مشکلات عمده شهرها است که خود سرآغاز بسیاری 
از مشکلات شهری شده و زمینه ناپایداری را در بسیاری 
از شهرها فراهم آورده و از لحاظ ساختاری و عملکردی 
دچار کمبودهایی کرده اســـت. ایــن محلات و مناطق 
آن گونه که باید نمی توانند جوابگوی نیاز ســاکنین خود 
باشــند. شهر مشهد نیز به عنوان یک کلان شهر مذهبی 
با مشکلات زیادی در تمام عرصه های این حوزه مواجه 

است و طبیعتا برای این مهم باید چاره ای اندیشید. 
ســاکنین بافت های فرســوده با مشــکلات متعـــدد 

اقتصـــادی و اجتمـاعی چـون نـــاهمخوانی کالبـد و 
فعالیـــت، وجـــود عناصـــر ناهمخوان شهری، کمبود 
سرانه برخی کاربری ها مانند فضاهای فراغتی، فرهنگی 
و پارکینگ، فقدان سلســله مراتب مناســب در شــبکه 
ارتباطی و عدم امکان نفوذپذیری به داخل بافت، تراکم 
و تمرکز جمعیـــت و فعالیت هـا، افـول اقتصادی، افول 
کیفیت های کالبــدی و اجتماعی، کاهــش ارزش های 
محله ای و مسکونی، شـرایط نـامطلوب زیست محیطی، 
دشـــواری های دسترســـی و مشـــکلات ترافیکـی و 
انحطـــاط کیفیت هـای فرهنگـــی و بصـری دست به 

گریبان هستند.
افزایش روند ساخت و ساز در سکونتگاه های 

غیررسمی
بــا صرف نظر از جزئیات گفتگوهایی که با مردم مناطق 
مختلف مشــهد انجام دادیم، گزیده ای از مشکلات آنان 
را این چنین دریافت و استنتاج کردیم. غالبا این مساکن 
به صورت غیر اصولی و بــدون نظارت نهادهای مرتبط 
و ســازمان نظام مهندســی ساخته می شــوند، بنابراین 
زیرساخت های اولیه ای چون استحکامات بنایی در آن ها 
رعایت و اعمال نشده است. مجوزهای مورد نیازی مانند 
پایــان کار و ... را نمی توانند اخذ کنند و برای واحدهایی 
که به تازگی اقدام به ســاخت آن ها شده است، انشعابات 
مورد نیاز تعلق نمی گیرد. عــرض معابر و خیابان ها کم 
اســت و به دلیل کم بودن مســاحت هــر ملک و تعدد 
آن ها در یک کوچه کم عرض، امکان دسترســی برای 
هر اقدامی با مشــکل مواجه است. همچنین بسیاری از 
افراد در بلاتکلیفی طرح تخریب و بازســازی هســتند و 
مطلب حائز اهمیت دیگر این اســت که غالبا این مناطق 
از نظــر نیازهای فرهنگی و اجتماعــی نیز کم برخوردار 

محسوب می شوند. 
یقینا با این افزایش روند ساخت و ساز در حاشیه شهرها 
و مناطق کم برخوردار و بافت فرســوده، هر روز با تعداد 
بیشــتری از سکونتگاه  های غیررســمی مواجه هستیم. 
سکونتگاه های غیررسمی به دلیل ریزدانه بودن و فقدان 

اســتحکام در ردیف بافت های فرسوده قرار 
می گیرند. ســکونتگاه های غیررســمی به 
مناطقی گفته می شود که مهاجران روستایی 
و محرومان جامعه شــهری را در خود جای 
داده و خارج از برنامه ریزی رسمی و قانونی 
توسعه شهری به طور عمده بدون مجوز در 
درون یا خارج از محدوده قانونی شهرها به 
وجود آمده اند. فقدان ســند مالکیت رسمی 
از خدمات و زیرســاخت های  و محرومیت 
شهری از شــاخص های این مناطق است. 
شــرایط حاکم بر این گونــه نواحی در 
اجتماعی  ناهنجاری هــای  بروز 
بسیار مســاعد است. ۴2 درصد 
جمعیــت کشــورهای در حال 
توســعه در ســکونتگاه های 
می کنند.  زندگی  غیررسمی 
بر اساس گزارش سازمان 
ملــل ســکونتگاه های 
شــیه  حا رسمی) غیر
نشــینی( چالــش 
اصلــی هــزاره 

سوم معرفی شده اند، به طوری که در جهان از هر شش 
نفر یک نفر در سکونتگاه های غیررسمی زندگی می کند. 

گزارش صبح امروز در این زمینه را می خوانید.
*ساختمان هایی که از ابتدا فرسوده هستند

به ســراغ معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد 
می روم، محمدرضا حســین نژاد، در رابطه با شناســایی 
بافت های فرسوده در سطح شــهر می گوید: واژه بافت 
فرســوده به محله ها و مناطقی اطلاق می شــود که سه 
فاکتــور معابر کم  عرض و نفوذ ناپذیر، بناهای سســت 
و فاقــد اســتحکام و همچنین ویژگــی ریزدانه بودن و 
کوچکی بناها را دارند. با این ســه شــاخصه، بافت های 
فرسوده شناسایی شــده و به کمیسیون ماده 5 محدوده 
بافت-هــای فرســوده رفته و به عنوان بافت فرســوده 
به تصویب می رســد و پس از تصویب، برای اســتفاده 
از قوانیــن بازآفرینی مثل وام هــا و تخفیف در پروانه ها 
آمادگی پیدا می کنند. همچنین پس از شناســایی، نحوه 
برخورد با آن ها متفاوت اســت و یکــی از این روش ها 
این اســت که بتوانیم یک سری تســهیل-گری داشته 
باشیم و آن ها با توجه به شرایطی که به لحاظ اجتماعی 
در آن منطقه حاکم اســت، در مباحث جامعه شناســی و 
مشــارکت مردم در اجرای بافت های فرسوده همکاری 
و فعالیــت کنند و نهایتا طرحی ارائــه دهند که برد برد 
باشــد. یعنی هم ســاکنین از آن اســتقبال کنند و هم 
سرمایه گذاران رضایت داشــته باشند. در نهایت نیز این 
بافت ها به لحاظ کاربردی پس از نوســازی 
به مشکلاتی که اشاره شــد، برخورد نکنند 
و مســائل اجتماعی مثل اشــتغال و امنیت 
تامین باشد و حتی کاربری هایی مثل فضای 
ســبز، فضای آموزشی، بهداشتی که در آنجا 
کم هستند، تامین شــود. همه این اقدامات 
نیازمند این است که این طرح ها به نوعی در 
کمیسیون ماده 5 مطرح شود که از ظرفیت 
طرح استفاده شود و این تصمیمات اقتصادی 
شــده و برد طرفین را به دنبال داشته باشد. 
کما اینکه از نظر من، ساختمان های ساخته 
نشده هم فرســوده  هســتند. چون توان و 
استحکام کافی ندارند و باید از تسهیل گرها 
استفاده کنیم و دفاتر تســهیل گری، زمینه 
احیا بافت های فرسوده را متناسب با نیازهای 

شهری به وجود بیاورند.
وی در ارتباط با ســکونتگاه های غیررسمی 
در سطح کلان شهر مشهد تصریح می کند: 
از نظر من هشت پهنه و6۴ محله سکونتگاه 
غیررســمی در بافت های فرسوده هستند اما 
به آن ها کلمه بافت فرسوده اطلاق نمی شود 
و بیشــتر به آن ها ســکونتگاه غیررســمی 
می گویند. مثل بافت فرســوده آبکوه، عامل 
و قلعه وکیل آباد که در حال حاضر در داخل 
شهر قرار گرفتند. همچنین حاشیه شهر هم 
به محض اینکه وارد محدوده می شود، جزو 
شهر و رسمی تلقی می شود و طبیعتا نیازمند 

احیا بافت است.
*توان مدیریت شــهری، تــوان حاکمیتی 

نیست
هم چنیــن محمدهــادی مهدی نیا، رئیس 
کمیســیون شهرســازی و معماری شورای 
اســلامی شهر مشــهد درباره  وضعیت 

بافت های فرسوده مشــهد می گوید: ما در مشهد حدود 
2200 هکتار بافت فرسوده داریم. بافت فرسوده و بافت 
ناکارآمد حاشیه شــهر مباحثی هستند که در طرح های 
جامع مصوب می شــود و ممکن اســت آمار اصلی بیش 
از این هم باشــد که اگر بیشــتر شود، باید توسط مشاور 
تایید شــود. اما در حال حاضر، مــلاک ما همان میزانی 
اســت که مصــوب و قانونی اســت. چیــزی در حدود 
۴۴00 هکتار بافت های مســئله دار و ناکارآمد شهری که 
شــامل بافت های فرسوده، بافت های خود رو، بافت های 
ناهمگون و بافت های  روســتایی که قبلا در حاشیه شهر 
به وجود آمده و بعد به شــهر ملحق شده، هستند که در 
سند بازآفرینی شهری آن ها به پنج گونه متفاوت تقسیم 

شده اند. 
رئیس کمیســیون شهرســازی در رابطه با سیاست به 
کار گرفته شــده در جهت کنترل ایــن بافت ها تصریح 
می کند: در گذشــته نحوه مواجه با این بافت ها بیشــتر 
صلبی بوده است، به این معنا که این بافت ها را تخریب 
کرده و دوباره در آن ها بازســازی انجــام می دادیم. اما 
توان مدیریت شــهری توان حاکمیتی نیســت و حجم 
کار آنقدر زیاد اســت که در حال حاضــر نه منابع مالی 
و نه منابع انســانی لازم موجود نیست و عملا این کار 
امکان پذیر نیســت. جدای از این مطلب این کار باعث 
ایجاد نارضایتی عمومی می شــود چرا که مردم در این 
بافت هــا زندگی می کنند و بنابرایــن تنها گزینه ما این 
می شود که با همکاری خود مردم بتوانیم مشکلات این 
بافت ها را از طریق اقداماتی چون مقاوم سازی، بهسازی 
و باز زنده ســازی کمتر کنیم و به مرور همانطور که این 
بافت ها در طی مدت ســی سال گذشته شکل گرفته اند، 
ظرف مدت سی سال آینده تقویت و توانمندسازی شوند. 
او در رابطه با چگونگی انجام این کار با کمک خود مردم 
اظهار می کند: یکی از راه های ممکن برای دستیای به 
این هدف این اســت که ما دفاتــری را در این بافت ها 
افتتاح و راه اندازی کنیم که کار تسهیل گری انجام دهند 
و حلقه واسطه بین عموم مردم و مدیریت شهری شوند. 
بــر همین مبنا در حال حاضــر 22 دفتر در این بافت ها 
تشــکیل شــده و این کار را انجام می دهند تا ببینند به 
چه شکلی می توانند از ظرفیت خود مردم برای نوسازی 
و بازســازی و  مقاوم ســازی اســتفاده کنند، همچنین 
باید به این موضوع رســیدگی کنند که ســرمایه گذاران 
چــه کمک هایی در این زمینــه می توانند انجام دهند و 
یا اینکه شــهرداری چه کمک هایــی می تواند در زمینه 
تســهیل این فرایند داشته باشــد. ما این موضوع را در 
دستور کار قرار داده ایم و سازمانی تحت عنوان سازمان 
بازآفرینی تشکیل شــده که متولی این دفاتر است و در 
حال مذاکره با مردم هســتند تا بتوانند اسنادی را تولید 
کننــد که با کمک آن ها وضعیت محلات را به ســمت 
بهتر شــدن پیش ببرند.مهدی نیا تصریح کرد: سازمان 
بازآفرینی مراحــل خاص خود را دارد و به لحاظ قانونی 
باید اساسنامه مصوبه وزارت کشور را گرفته و کد بگیرد 
و این کارها در حال انجام است و بر همان مبنا ما تلاش 
کردیم هم اعتبارات سنوات ســال 98 را بگیریم و هم 
در بودجه 99 اعتباراتی را برای بخش های مختلف این 
ســازمان قرار بدهیم تا ســازمان بتواند از این طریق به 

اهدافی که برای آن تعیین شده برسد. 
*بازآفرینی زیرپوستی است و به چشم نمی آید

رئیس کمیســیون شهرســازی در رابطه با میزان اعتبار 
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صبح امروز به بررسی بازآفرینی بافت های فرسوده شهری می پردازد؛

چالش اصلی هزاره سوم

حسین نژاد: 

از نظر من هشت 

پهنه و64 محله 

سکونتگاه غیررسمی 

در بافت های 

فرسوده هستند اما 

به آن ها کلمه 

بافت فرسوده 

اطلاق نمی شود 

و بیشتر به آن ها 

سکونتگاه غیررسمی 

می گویند. مثل 

بافت فرسوده 

آبکوه، عامل و قلعه 

وکیل آباد که در 

حال حاضر در 

داخل شهر 

قرار گرفتند

شاکری روش: 
متاسفانه مشکلات 

گذشته مبتنی 
بر ناهماهنگی و 

عدم هم افزایی 
بوده است و 

اگر هم افزایی 
و همکاری 

بیشتری صورت 
گیرد و نهادها، 
بسته های 

حمایتی و مساعدتی 
و سیاست های 
متفاوتی را نسبت 

به گذشته اتخاذ کنند و 
همچنین به صورت 

 هماهنگ در 
بافت های 
فرسوده و کم 

برخوردار شهر عمل 
نمایند، یقینا سرعت 
کاهش میزان 
بافت ها در حاشیه 
شهرها، به ویژه 
مشهد افزایش 

پیدا می کند

ی
غر

اص
از 

مهن
گار

برن
خ



5
چهارشنبه7 اسفند ماه 1398/   سال سوم  /   شماره 646

Vol.3.No.646  /  Feb.26.2020

w w w . s o b h e - e m r o o z . i r
sobhe.emrooz.news@gmail.com

هر
رش

د

رئیس کمیسیون حقوقی، املاک و قراردادهای شورای شهر مشهد:

بازآفرینی مفهومی گسترده تر از 
پروژه های کالبدی دارد

رئیس کمیســیون حقوقی، املاک و قراردادهای شورای اسلامی شهر مشهد با تأکید 
بر به رسمیت شمردن جایگاه دفاتر تسهیلگری در بین نهادهای عمومی و دولتی، این 

مهم را لازمه حل مشکلات و بحران های مناطق ناکارآمد شهری دانست.
به گزارش صبح امروز، محســن حســینی پویا بابیان اینکه دفاتر تســهیل گری در 
مناطقی از شهر که دارای مشکلات زیادی هستند تأسیس می شوند گفت: در موضوع 
دفاتر تسهیل گری، پیش بینی های لازم در قانون انجام شده و در سیاست های کاری 

شهرداری و در زمینه های مختلف، دفاتر تسهیلگری نقش پررنگ دارند.
وی ادامه داد: از آنجا که چند بخش مختلف در شــهرداری برای توزیع مشــارکت و 
جلب مشارکت مردمی در تلاش هستند و ازجمله آن ها می توان به شورای اجتماعی 
محلات اشــاره کرد و یا طرح موضوع شــهر ترمیمی که شهرداری مشهد به عنوان 
اولین شــهرداری در کشور به دنبال تحقق آن اســت، لذا امور مختلف ازاین دست از 

طریق دفاتر تسهیلگری در حال انجام است.
تمام این موارد در یک راستا است و ازلحاظ قانونی مشکل و مانعی بر سر راه نیست. 
اســاس کار دفاتر تســهیلگری نیز بر مبنای مشــارکت مردم و توافقات بین ایشان 

طراحی شده است.
عضو کمیته نظارتی شــماره چهار شورا خاطرنشــان کرد: دفاتر تسهیلگری به عنوان 
واسطه ایجاد و روان سازی رابطه مشارکتی بین مردم و بخش خدمات عمومی عمل 
می کنند و حتی امتیازاتی هم که برای همکاری با دفاتر تسهیلگری پیش بینی شده که 
مبنای قانونی دارد. از این این رو فعالیت این دفاتر ســبب تسهیل و تسریع در اجرای 
برنامه های بازآفرینی محلات می شود و این امتیازات که باهدف هم افزایی و افزایش 

مشارکت محلی پیش بینی شده است.
حســینی پویا اضافه کرد: موضوع تسهیلگری، سیاستی جامع و کلی است که در ستاد 
بازآفرینی ملی کشــور تصویب شده است. دستورالعمل اجرایی و شرح خدمات آن نیز 
توســط وزارت های کشــور و راه و شهرسازی به ســازمان های مرتبط ابلاغ شده تا 
ازلحاظ قانونی عملًا مشکلی برای اجرا وجود نداشته باشد. مشکل عمده در هماهنگی 
بین دســتگاه ها و همچنین ترغیب مردم و ســاکنان محلات هدف بازآفرینی برای 

مشارکت و همکاری و هم فکری در طرح ها است.
رئیس کمیســیون حقوقی، املاک و قراردادهای شورای شهر مشهد با یادآوری این 
نکته که بازآفرینی شــهری مفهومی بسیار گســترده و دارای ابعادی بسیار بیشتر از 
کار کالبدی اســت گفت: اقدامات اجتماعی، اقتصادی، شهرسازی و تمام ابعاد زندگی 
شــهروندان در گستره موضوع بازآفرینی شــهری قرارگرفته و باید مدنظر باشد. باید 
تمــام نهادهای خدماتی و نهادهای عمومــی و خصوصی مرتبط با این طرح ها تمام 

همت و توان خود را برای کمک به تحقق اهداف این طرح به کارگیرند.
وی تصریح کرد: در موضوع بازآفرینی همه باید پای کار باشــند و در مفاهیم آن نیز 

وحدت نظر وجود داشته و تعارضی بین دستگاه های دولتی و خدماتی نباشد.
به هرحال در حوزه اجرا ایجاد مشکل محتمل است، اما دستگاه های مرتبط ازجمله راه 
و شهرسازی و شهرداری ها باید در تعامل باهم مشکلات را حل کنند. لذا امیدواری و 
پیش بینی ما آن است که دفاتر تسهیل گری بتوانند بازوی توانمند اجرای برنامه های 

بازآفرینی محلات ناکارآمد و توسعه متوازن شهری باشند.

رئیس کمیسیون مناطق پیرامونی و کم برخوردار شورای 
شهر مشهد در بازدید از محله سیس آباد:

روزبازارها به منظور عرضه تولیدات 
خانگی ایجاد می شود

رئیس کمیســیون مناطق پیرامونی و کم برخوردار شــورای شهر مشهد گفت: عرضه 
مناســب  تولیدات خانگی نیازمند ایجاد بازارهای محلی هفتگی و روزانه اســت زیرا 
موجــب بهبود و کمک به اقتصاد خانوار می  شــود که به همیــن منظور در برخی از 
محلات ایجاد خواهد شد.به گزارش صبح امروز، رمضانعلی فیضی با حضور در محله 
سیس آباد از روند اجرای طرح پویش رنگ ها و همچنین نمایشگاه همت و کار که در 
محل دفتر تســهیلگری محله برپا شده است، بازدید کرد.فیضی در پایان این بازدید 
با اشــاره به پویش رنگ ها که توسط دانشــجویان و دانش آموختگان مقاطع مختلف 
تحصیلی در حال اجراســت، اظهارکرد: قــدردان تلاش ها و زحمات تمامی این افراد 
هستیم که به شکل داوطلبانه قدم در این عرصه نهاده اند؛ اقدامی که نقش بسزایی در 
جان بخشی به فضای عمومی و بازپیرایی محله دارد و موجب درهم تنیدگی اجتماعی 
می شــود.وی افزود: بســیار خرســندیم که براســاس گفته مجری طرح، این اقدام 
خودجوش مردمی در محله پورســینا نیز اجرایی خواهد شد و جلوه های سکونتگاهی 
تغییر پیدا می کند.رئیس کمیسیون مناطق پیرامونی و کم برخوردار شورای شهر مشهد 
گفت: امیدواریم از اقدامات صورت گرفته مستندسازی شود و اقدام قابل دفاعی باشد 

تا با کمک و حمایت مدیریت شهری در سایر محلات نیز تسری یابد.
فیضی در ادامه صحبت های خود به تشــریح بازدید خود از نمایشگاه »همت و کار« 
پرداخت و تصریح کرد: نمایشــگاه خوبی در محل دفتر تسهیلگری محله سیس آباد 
برپا شــده که در آن ماحصل تولیدات مشاغل خانگی زنان خانه دار محله به نمایش 

درآمده است.
وی گفت: عرضه مناســب تر این محصولات نیازمند ایجاد بازارهای محلی هفتگی و 

روزانه است زیرا موجب بهبود و کمک به اقتصاد خانوار می  شود.
فیضی خاطرنشان کرد: به همین منظور ایســتگاه هایی برای فروش محصولات در 

محله سیس آباد ایجاد می شود و به سایر مناطق نیز تسری می  تواند تسری یابد.

اخبار
تخصیص یافته بــه این طرح گفت: عدد دقیق آن را به 
خاطر ندارم. اما عدد مناســبی است که به بخش دفاتر و 
بخش های دیگر مثل مشوق هایی که به وسیله آن مردم 
را ترغیب به انجام بازســازی و بهســازی می کند، تعلق 
می گیرد. این مشوق ها شــامل کاهش رقم مبلغ پروانه 
اســت،  همچنین مشــوق هایی که ضوابط را تسهیل و 
یا مقررات زدایی می کنند و مشــوق هایی که به واسطه 
آن ها مردم بتوانند راحتتر اسناد مالکیتی خود را بگیرند یا 
اسناد غیررسمی را به رسمی تبدیل شود نیز وجود دارد. 
سازمان این مشوق ها را داشته و توانسته است مصوباتی 
را از شــورا بگیرد که به مقررات زدایی کمک کند و این 

بافت ها راحتتر بتوانند به حیات شهری برگردند.
وی در ارتبــاط با روند کند شــورا در انجام این پروژه ها 
گفت: به نظر من در این زمینه هم شورا و هم شهرداری 
خیلــی خوب عمل کرده اند. منتها جنــس بازآفرینی از 
جنس پروژه های کلنگی و تخریب و بازســازی نیســت 
که راحت به چشــم بیاید و به طــور مثال بگوییم 200 
واحد را تخریب کردیم و چیزی جای آن ساختیم. جنس 
بازآفرینی از نوعی اســت که شرایط اجتماعی باید درک 
شود. در واقع نوعی حرکت زیرپوستی است و آرام پیش 
مــی رود اما به مرور به نتیجه می رســد. هیچ مجموعه 
دولتی توان انجام کار دو ساله را با عدد ۴۴00 هکتاری 
که نیاز به بازآفزینی دارد، ندارد و تنها راه همین اســت 
که همانطور که این بافت ها در طی ســی ســال شکل 
گرفته اند، حداقل به مرور در یک پروژه ده ساله و آن هم 
با استفاده از ظرفیت خود مردم یعنی ظرفیت اجتماعی، 
ظرفیت شــوراهای اجتماعی، محلات، مساجد و مردم 
توانمند شــوند. مثلا ساکنین فاضلاب را در خیابان رها 
نکنند و خودشان بتوانند انشعاب فاضلاب را وصل کنند 
و یا دیگر ســاختمان نامقاوم نسازند و بتوانند به سازمان 
نظام مهندســی مراجعه کرده  و مهندس ناظر داشــته 
باشند و ساختمان مهندسی شده بسازند. همچنین دیگر 
طبقات خلاف شــبانه نسازند و در گرفتن پروانه رایگان 
توانمند باشند تا بتوانند ساختمان مقاوم ساخته و ساخت 
و ســازها در محور خیابان اتفاق نیفتد و این ها در مرور 

زمان اتفاق می افتد.
مهدی نیا در ارتباط با تســهیلات لازم در این زمینه می 
گوید: یکی از کارهای سازمان بازآفرینی هماهنگ کردن 
همه دستگاه ها به جز شهرداری است. این هماهنگی در 
دستگاه های ذیربط دیگری مثل سازمان آب و فاضلاب، 
شــرکت برق و گاز، مسکن و شهرســازی، استانداری، 
آموزش و پرورش و غیره است که در بافت های فرسوده 
دخیل هستند. این هماهنگی ها از طریق ستاد بازآفرینی 
که متشکل از همه این سازمان ها است صورت می گیرد 

تا مدیریت واحد شهری اتفاق بیفتد.
* بازآفرینی شهری با تاکید بر ضرورت تسریع در 

بهسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد
در راستای کـاهش مشـــکلات و معضالت بافت های 
فرسوده شهری، موضوع ساماندهی از طریق رویکردهای 
متفاوتی چون بازسازی، باز زنده سازی، نوسازی، توسعه 
مجــدد و در نهایت بازآفرینی مطرح شــده اســت. در 
این بین بازآفرینی و همســـو بـــودن آن بـــا اصـول 
رویکـرد توســـعه پایـــدار شهری و ایجاد زیرساخت 
مناسب می تواند گزینه ارجح تری باشد که بـــا اسـتفاده 
از پتانســـیل ها و ظرفیت هـای موجـــود در بافت های 

فرســوده و همکاری 

ساکنین و مســئولین ذیربط و ارائه خدمات و تسهیلات 
لازم از سوی آن ها، می توان از آن بهره گرفت. بازآفرینی 
شهری با تاکید بر ضرورت تسریع در بهسازی بافت های 
فرســوده و ناکارآمد است که به طور یقین در این پروسه 
باید به حفــظ فضاهاي کالبدي و تاریخي و همچنین بر 

تشابهات کالبد و ظاهر آن ها نیز پرداخته شود.
سازمان بازآفرینی شهری شهرداری مشهد اواخر دی ماه 
سال گذشته تاسیس شــد. هدف این سازمان بازآفرینی 
پایدار ســکونتگاه های غیررسمی، بافت ناکارآمد میانی، 
محدوده تاریخی شــهر، پهنه های شــهری با پیشــینه 

روستایی و پهنه های با کاربری ناسازگار شهری است.
بازآفرینی  مجتبی شــاکری روش، مدیرعامل ســازمان 
شهری شــهرداری مشهد می گوید: مشهد بعد از تهران 
رتبه دوم کشــور را به لحاظ ســهم از بافت  فرســوده و 
ناکارآمد شــهری دارد. اما در خود مشهد بافت هایی که 
از جنس ســکونت گاه های غیررسمی هستند، چیزی در 
حدود ۴200 هکتار از شــهر مشــهد است که حدودا 11 
درصد ســهم مساحت شهری مشــهد را در برمی گیرد و 
در حدود 30 درصد جمعیت مشهد در این بافت ها ساکن 
هستند که این به این معنا است که به لحاظ جغرافیایی، 

تراکم بالایی در این بافت ها ساکن هستند. 
وی در رابطه با تمهیدات اندیشیده شده در جهت کاهش 
میزان بافت های فرسوده اظهار می کند: در این زمینه از 
دو وجه پیشــگیری از ایجاد این بافت ها و از بین بردن 
این میزان عمل می شود که چه در رابطه با پیشگیری و 
چه در رابطه با رفع آن ها، ریشــه در موضوعات مختلف 
دارد. برخی از این تمهیدات از جنس اجتماعی، برخی از 
جنس اقتصادی و برخی از جنس کالبدی هســتند و اگر 
موضوع صرفا منوط به شــهرداری ها باشد و سایر ارکان 
و عوامل و نهادهای موثر در پیشــگیری و کاهش میزان 
فعلی این بافت ها را نادیده بگیریم، شهرداری اقداماتی در 
حوزه پیشگیری و تهیه طرح های لازم در این محدوده ها 
انجام می دهد و بر اســاس طرح های مصوبه از ســاخت 
و ســازهای غیرمجاز در محدوده های حاشــیه شــهر و 
حریم شــهر که تحت کنترل شهرداری است، جلوگیری 
می کند. هرچند که به واســطه شرایط اجتماعی حاکم بر 
ساکنین این محدوده ها، به هرحال ما همچنان واحدهای 
مســکونی که به صورت غیر مجاز ســاخته می شوند را 
داریم اما به طور یقین میزان اقدامات پیش گیرانه ای که 
شهرداری برای ساخت و ســازها انجام می دهد، از نرخ 

رشد آن ها بسیار کاهش می دهد.
شاکری روش ادامه می دهد: موضوع این است که ساخت 
واحدهای مســکونی در حاشیه شــهر برای ساکنان کم 
درآمد که در این محدوده ها واقع شــدند، می تواند کمک 
کننده باشد و بعضا نه به طور کامل، ولی تا اندازه ای موفق 
بوده اســت. اما سیاست هایی متناسب با الگوی سکونت 
و ویژگی-های اجتماعی، اقتصادی ساکنین این محله ها 
برای تولید مسکن در مناطقی که دولت هم از آن حمایت 
می کند و در دســتور کار شــهرداری بوده و مورد توجه 
ارکان تصیم گیری در اســتان ها قرار دارد، موجود است. 
همچنین باید شــهرداری مشوق ها و بسته های حمایتی 
و مساعدتی از جنس نوســازی و بهسازی که برای این 
بافت ها طراحی کرده اســت و مراحل تصویب آن ها در 
مراجع ذی صلاح شورای شــهر در دست بررسی است، 
ارائه کند تا در سال آینده پس از تصویب شورای شهر به 
مردم عرضه شود و با مشارکت 

مردم  خــود 

بتوانیم این بافت ها را بهســازی، نوسازی، اصلاح و احیا 
کنیم و به نوعی با یک حرکت خودجوش و اجتماعی به 

کاهش این بافت ها کمک کنیم.
*فعالیت هایی مبتنی بر کارآمدی دفاتر توسعه محلی

مدیرعامل سازمان بازآفرینی در رابطه با توانمندسازی و 
کاهش آســیب های اجتماعی این بافت ها نیز می گوید: 
هر چنــد که به طور ذاتی در حیطه وظایف شــهرداری 
نیســت اما شــهرداری با بضاعت خودش و به صورت 
داوطلبانه به راه اندازی شبکه های کسب و کارهای خرد 
و خانگی در برخی از این محلات پرداخته و تلاش کرده 
اســت که حضور کارآفرینان را رقم بزند تا از این طریق 
به اقتصاد خانوارهای ساکن در این محلات کمک کند. 
با همکاری برخی نهادها مثل ستاد مبارزه با مواد مخدر 
و بهزیســتی اقداماتی در خصوص کاهش آســیب های 
اجتماعی در این محلات صورت گرفته است. همچنین با 
همکاری ارکان و اعضا خود نهادهای اجتماعی محلات 
بعضا دوره های آموزشــی، جلسات توجیحی و مراسمات 
تجدید هویت محلات در مساجد و مراکز تجمع ساکنان 

محلات برگزار می شود. 
وی می افزاید: پروژه های کوچک مقیاس اما اعتمادساز 
را هم به اتکا حضور دفاتر توسعه محله به انجام رساندیم 
که عمده این فعالیت ها مبتنی بر فعالیت دفاتر توســعه 
محلی اســت. همچنین فعالیت های اجتماعی را با خود 
ساکنین محلات هدف بازآفزینی و محلاتی که به عنوان 
بافت های فرسوده و کم برخوردار به آن ها اشاره کردیم، 
رقم می زنیم تا هم هویت اجتماعی و محلی آن ها حفظ 
شــود و هم در کنار آن افزایش مشارکت مردم را هم در 
ابعاد اجتماعی از جنس توانمندسازی و کاهش آسیب های 
اجتماعی  و هم در راســتای  بهسازی و احیای کالبدی 
و فیزیکی محلات داشــته باشیم. تقریبا سال آینده سال 
ظهور و بروز بیشــتری در این بحث است و تمام نکاتی 
که به آن اشاره کردم به همراهی نهادهای دیگری که در 
حوزه بازافرینی و حوزه رفع آسیب های ناشی از گسترش 
بافت های فرسوده ناکارآمد موثر هستند، پرداخته خواهد 

شد. ما نزدیک به 30 نهاد داریم که برخی 
از آنها با توجه به اینکه بزرگ مالکان شهر 
هســتند و منابع و تسهیلات مختلفی را در 
اختیار دارند، می توانند کمک بزرگی به حل 

این مشکل کنند.    
شــاکری روش ادامه می دهد: متاســفانه 
مشکلات گذشــته مبتنی بر ناهماهنگی و 
عدم هم افزایی بوده اســت و اگر هم افزایی 
و همــکاری بیشــتری صــورت گیــرد و 
نهادها، بســته های حمایتی و مساعدتی و 
سیاســت های متفاوتی را نسبت به گذشته 
اتخاذ کنند و همچنین به صورت هماهنگ 
در بافت های فرسوده و کم برخوردار شهر 
عمل نمایند، یقینا ســرعت کاهش میزان 
بافت ها در حاشیه شــهرها، به ویژه مشهد 
افزایش پیدا می کند. به طور کل شــرایط و 
سیاســت های اقتصادی که دولت در رابطه 
با سایر شهرهای کوچکتر و روستاها در پی 
می گیرد، عامل مهــم و موثری در این امر 

است. 
وی با اشــاره به نقش کوچ ســایر افراد به 
بیان می کند: سهم  حاشیه کلان شــهرها 
قابل توجهی از ساکنین محلات فرسوده و 
به ویزه کم برخوردار شهری، افرادی هستند 
که از شهرهای کوچک تر، روستاها و نقاطی 
غیر از خود مشــهد به آنجا رفته، مقیم این 
محلات شــدند و به واســطه دسترسی به 
از  اشتغال، خدمات شــهری و موضوعاتی 
این قبیل به این مناطــق مراجعت کردند. 
و این موضوع باعث شــده اســت حاشیه 
افرایش پیــدا کند. بــه هرحال  شــهرها 

بطه تدابیری که در  ا ر

باشــهرهای کوچک و روستاها صورت می گیرد از جنس 
تدابیر و سیاست هایی است که در سطوح کلان تر اتخاذ 
می شــود. اما وقتی به شــهرها مراجعه یا کوچ می شود، 
مســئولیت آن متوجه مدیریت شــهری می شود که این 
موضوع نباید به این صورت باشد. چرا که جنس موضوع، 
از جنس تعامل نهادها و انجام اقدامات مشترک به ویژه 
اقدامــات پیش گیرانه اســت که منجر بــه افزایش این 

بافت ها نشود.
*31 شهر در استان خراسان رضوی هدف بازآفرینی 

است
در ادامه این گزارش به ســراغ علی عودی، سرپرســت 
معاونــت بازآفرینی شــهری و مســکن اداره کل راه و 
شهرســازی اســتان خراســان رضوی می رویم او در 
پاســخ به سوالات ما آمار و ارقام مربوط به بازآفرینی در 
استان را طی جداولی ارائه می کند، که براساس جداول 
ارائه شــده از ســوی معاونت بازآفرینی اداره کل راه و 
شهرسازی، استان خراسان رضوی با 71شهر، طبیعتا در 
زمره استان هایی اســت که نیاز به بازآفرینی دارد و 31 
شــهر آن هدف طرح های بازآفرینی هستند که مساحت 
مجمــوع محلات مورد هدف این طــرح 9هزار و 202 
هکتار است و جمعیتی بیش از یک میلیون و 717 هزار 
نفر را در خود جای داده اســت. همچنین براساس آمار 
و ارقام ارائه شده از ســوی این اداره کل، 6.5 درصد از 
مســاحت محلات هدف بازآفرینی در کشور در محدوده 

استان خراسان رضوی است. 
هم چنین  در مشــهد 19 محلــه و محدوده ناکارآمد در 
سالهای 97 و 98 مشخص شده است که شامل بخشی 
از وکیل آباد، شهرک امام علی، قائم، مهدی آباد، بحرآباد، 
امام هادی، شهرک حجت، نوید، کال زرکش، صیدآباد، 
شهرک شــهید رجایی، باغ حســن خان، کشمیری ها، 
طرق، بهمن، دهرود، دروی، آبکوه، شهیدشافعی می شود. 
در گزارش ردیف های اعتباری موافقتنامه های شــرکت 
بازآفرینی شهری در استان خراسان رضوی برای مطالعات 
و ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی 2.2 میلیاردریال، 
مطالعات و کمک به بهسازی بافت فرسوده 
شــهری 28 میلیارد ریال، ساماندهی حاشیه 
شــهرها 6.۴ میلیارد ریال، بهســازی بافت 
فرسوده کلانشهر مذهبی مشهد 210 میلیارد 
ریال و بهســازی بافت فرسوده و ساماندهی 
حاشیه شهرها و کلانشهر مذهبی 17میلیارد 

ریال در نظر گرفته شده است.
*شهروندانی آگاه جهت همکاری در 

بازآفرینی
هم اکنـــون در بیشـتر شـــهرهای ایـران 
بافت های فرســوده و مســئله دار شناسایی 
شــده اند و مســئولان و مردم با مســائل و 
مشــکلات ناشــی از این بافت ها نیز مواجه 
هســتند و به طــور یقین ایــن بافت ها، به 
عنوان تهدیدی برای پایداری امنیتی شهرها 
به شــمار می رود. فرایند رشد شتابان بافت 
فرسوده در شهرها به دلیل عدم توجه برای 
بهسازی، نوسازی و شــکلگیری بافت های 
حاشیه نشــین و ناکارآمد در همجـــواری 
مناطق شــهری کارآمد و همچنین عـــدم 
ســازگاری بــا بافت هــای جدید در شــهر 
صــورت گرفتــه و این مناطــق از رونق و 
پویایی بازمانده اســت. اکنــون این مناطق 
با چالش هـــای روزافـــزون و رو بـه رشـد 
کالبـدی، اجتماعی، زیست محیطی، بصری و 
... رو به رو هســتند که به صورت جدی باید 
به آن پرداخته شود و ساکنین مناطق نیز به 
عنوان شــهروندان، از تمام شرایط و ضوابط 
بازآفرینی مطلع و مجاب به همکاری شــوند 
تا بار دیگر گامی هرچند طولانی را به سمت 

شهری آبادتر برداریم.

صبح امروز به بررسی بازآفرینی بافت های فرسوده شهری می پردازد؛

چالش اصلی هزاره سوم

 مهدینیا: 
 هیچ مجموعه دولتی 
توان انجام کار 
دو ساله را با عدد 
4400 هکتاری 

که نیاز به بازآفزینی 
دارد، ندارد و تنها 
راه همین است 

که همانطور که این 
بافت ها در طی 

سی سال شکل 
گرفته اند، حداقل 

به مرور در یک پروژه 
ده ساله و آن هم 
با استفاده از ظرفیت 

خود مردم یعنی 
ظرفیت اجتماعی، 

ظرفیت شوراهای 
اجتماعی، محلات، 

مساجد و مردم 
توانمند شوند

شاکری روش: 
متاسفانه مشکلات 

گذشته مبتنی 
بر ناهماهنگی و 

عدم هم افزایی 
بوده است و 

اگر هم افزایی 
و همکاری 

بیشتری صورت 
گیرد و نهادها، 
بسته های 

حمایتی و مساعدتی 
و سیاست های 
متفاوتی را نسبت 

به گذشته اتخاذ کنند و 
همچنین به صورت 

 هماهنگ در 
بافت های 
فرسوده و کم 

برخوردار شهر عمل 
نمایند، یقینا سرعت 
کاهش میزان 
بافت ها در حاشیه 
شهرها، به ویژه 
مشهد افزایش 

پیدا می کند

ان
وری

شاب
ه نی

یح
: مل

س
عک
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تولیت آســتان قدس رضوی گفت: ما در خصــوص تعطیلی حرم به دلیل 
شیوع ویروس کرونا نظر و دخالتی نداریم، وزارت بهداشت و دانشگاه علوم 
پزشکی هر نظری داشته باشــند، تابع نظر آن ها هستیم. حجت الاسلام و 
المســلمین احمد مروی، امروز، در حاشیه مراسم رونمایی از دانش فنی و 
تولید فیلم های چندلایه فرآورده های تزریقی و ملزومات دیالیز صفاقی تولید 
داخل که در شرکت داروسازی ثامن برگزار شد، در جمع خبرنگاران، اظهار 
کرد: در جریان مســائل پیش آمده در خصوص کرونا به دوســتان خود در 

بخش حوزه سلامت، شرکت داروسازی ثامن و حوزه هایی که فعال هستیم 
اعــلام کردیم فعالیت خود را افزایش دهند.وی افزود: ما اعلام کردیم اگر 
امکانات دارند شبانه روز و ســه شیفت کار کرده، مایع ضدعفونی کننده که 
مورد نیاز مردم اســت را تولید کنند و آن ها را به صورت رایگان در مساجد، 
حسینیه ها و مراکز عمومی قرار دهند تا عده ای سوءاستفاده گر نتوانند از این 
مشــکل برای مسائل مادی و حیوانی خود استفاده کنند. ما در این حوزه از 

همه امکانات خود استفاده می کنیم.

تولیت هیچ دخالتی در 
تعطیلی حرم ندارد

کشف اقلام ضد عفونی کننده احتکاری در مشهد
رئیس پلیس امنیت عمومی انتظامی اســتان از کشف اقلام ضدعفونی 
کننده و پدهای الکی احتکارشــده در مشــهد طی دو عملیات جداگانه 
خبر داد . ســرهنگ »امید نودهی« در گفت و گو با روزنامه صبح امروز 
گفت: با توجه به شــرایط موجو و سوء اســتفاده عده ای سودجو برای 
احتکار کالاهای ضدعفونی کننده در مشهد، مراتب شناسایی این افراد 
در دستور کار ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت قرار 
گرفت.وی افزود: با بررســی های میدانی مشخص شد دو واحد صنفی 
مبــادرت به احتکار اقلام ضد عفونی کننده و پدهای الکلی کرده که در 
این راســتا تیم های مشترک پلیس، ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
و دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد با هماهنگی مقام قضائی محل های 
موردنظر را شناســایی و در بازرسی از آن موفق به کشف تعداد ۴ هزار 
و 260 بطری انــواع مواد ضدعفونی کننده و تعداد 2 هزار و 200 عدد 
پد الکلی شــدند. سرهنگ نودهی با اشاره به این که کارشناسان ارزش 
ریالی اقلام کشف شده را 900 میلیون ریال برآورد کرده اند، گفت: برابر 
هماهنگی های انجام شده با مراجع قضائی دستور پلمپ برای واحدهای 
متخلف صادر و اقلام مکشــوفه جهت بررسی بیشتر تحویل نمایندگان 

دانشگاه علوم پزشکی مشهد شد. 
وی خاطرنشــان کرد: همواره افراد سودجود با بهره گیری از جو روانی 
حاکــم بر جامعه اقدام به احتکار اقلام مورد نیاز مردم می کنند که اداره 
نظــارت بر اماکــن عمومی پلیس امنیت ضمن رصد بازار درخواســت 
دارد شــهروندان به محض اطــلاع از هرگونه اقدام افراد فرصت طلب 
و ســودجو مبنی بر افزایش قیمت، احتــکار و ... موضوع را برای اقدام 
قانونی از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 به پلیس اطلاع رسانی 

کنند.

سارقان خودرو همراهان بیمار
جانشــین فرماندهی انتظامی مشهد از دستگیری 2 سارق حرفه ای که 
خودرو خانواده شهرستانی همراه بیمار را در مشهد ربوده بودند، خبر داد. 
سرهنگ محمد طبسی گفت: تیم های دایره تجسس کلانتری رسالت 
مشــهد مرحله دیگری از طرح تشــدید مقابله با سرقت های خیابانی را 

در حوزه اســتحفاظی خود به اجرا گذاشــتند. ســرهنگ طبسی افزود: 
ماموران کلانتری رســالت با توجه به سرنخ های موجود 2 عامل اصلی 
این ســرقت ها را چهره زنی و تحت تعقیب قراردادند. وی خاطرنشــان 
کــرد: ماموران انتظامی در این عملیات ضربتی با کنترل و مراقبت های 
پوششی، جوان 36 ســاله ای که پس از سرقت یک خودرو پراید سفید 
رنــگ در حال باز کردن قطعات آن بود را دســتگیر کردند. جانشــین 
فرماندهی انتظامی مشــهد گفت: متهم با معرفی همدست خود اعتراف 
کرد خودرو پراید را از مقابل بیمارســتان قائم به ســرقت برده است و 
پلیس متهم دیگر پرونده را نیز دســتگیر کرد.ســرهنگ طبسی اظهار 
داشت: 2 متهم پرونده بیان داشتند کپسول گاز خودرو را به قیمت 700 
هزار تومان در یکی از بازار های روز مشــهد فروخته اند و تحقیقات از 

آنها ادامه دارد.
فشار عصبی

مالک پراید ســفید رنگ کشف شده از سارقان که برای تحویل خودرو 
خود به کلانتری رســالت مشهد آمده بود، گفت: اهل شهرستان تربت 
جام هســتم و بــه خاطر بیماری برادرم به مشــهد آمدیــم و او را به 
بیمارســتان قائم بردیم. اما وقتی متوجه شــدم خودرو شخصی ام به 
ســرقت رفته به من و خانواده ام استرس شــدید و فشار عصبی زیادی 
وارد شــد و واقعا انتظار نداشتم در شهر غریب با توجه به نگرانی برای 
بیماری برادرم به چنین دردسری گرفتار شوم، مرد جوان افزود؛ واقعا از 
ماموران کلانتری رســالت تشکر می کنم که با سرعت عمل خود این 
سارقان را دستگیر و خودرو مرا که تمام سرمایه ام است، کشف کردند.

دستگیری سارقان شب رو در خیابان کوشش
سرکلانتر جنوب پلیس مشهد از دستگیری 2 سارق شب رو در محدوده 

خیابان کوشش مشهد خبر داد.
سرهنگ« محمدحســن مالکی« در تشــریح این خبر گفت: 2 جوان 
معتاد ســابقه دار از چندی قبل با پرسه زنی در محدوده خیابان کوشش 
مشــهد دریافتند خانه ای مسکونی خالی از سکنه است. وی افزود: آنها 
با ورود شــبانه به این خانه مسکونی اقدام به ســرقت وسایل و لوازم 
می کنند اما یکی از شهروندان وظیفه شناس که متوجه حرکات و رفتار 

مشکوک این 2 جوان هنگام ورود به خانه مسکونی مورد نظر می شود 
مراتب را به فوریت های پلیســی 110 اعلام می کند. سرکلانتر جنوب 
پلیس مشــهد افزود: در پی اعلام این گزارش، تیم تجسس کلانتری 
ســیدی بلافاصله در محل حاضر و 2 متهم را داخل کوچه در حالی که 
لوازم خانه شــامل گاز 3 شــعله، یک تختخواب فلزی و مقادیری آهن 
و همچنین شــیر آلات باز شده از اتصالات خانه را با خود می بردند با 
همکاری اهالی محل دســتگیر کردند. وی با اشــاره به این مطلب که 
تحقیقات از 2 متهم برای کشــف دیگر سرقت های انجام شده توسط 
آنها ادامه دارد، گفت: مالک خانه مذکور از ۴ ماه قبل به تهران عزیمت 
کرده و خانه خالی از ســکنه بوده که سارقان فرصت سوء استفاده یافته 
و در این رابطه به شــهروندان توصیــه می کنیم هنگام ترک خانه و یا 
مسافرت، از تجیهزات ایمنی و بازدارنده از سرقت ها استفاده کرده و به 

نکات مراقبتی در پیشگیری از سرقت توجه کنند.
کشف 152 سکه وقالب ضرب سکه تقلبی

فرمانــده یگان حفاظــت اداره کل میــراث  فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی خراســان رضوی از کشف 152 سکه و قالب ضرب سکه 

تقلبی قدیمی در شهرستان بینالود خبر داد. 
سرهنگ محمدعلی مدیر روز سه شــنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: ماموران پاسگاه حصار گلستان شهرستان بینالود )طرقبه شاندیز( 
حین گشت زنی به یک خودروی سواری مشکوک شده و پس از بازرسی 
خودرو مقــداری مواد مخدر و تعداد 152 عدد ســکه طلایی رنگ به 

همراه قالب ضرب سکه از خودرو کشف کردند.
وی اضافه کرد: یک سرنشــین خــودرو در خلال این عملیات از محل 
متواری شــد اما خودرو توقیف و به همراه راننده به پاسگاه آورده شد و 
راننده خودرو به همراه پرونده تشــکیل شده به مراجع قضایی معرفی 

شد.
فرمانــده یگان حفاظــت اداره کل میــراث  فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی خراســان رضوی گفت: هر گونه خرید و فروش اشیای 
عتیقه اصل یا تقلبی جرم اســت و متخلفان در این زمینه دســتگیر و 

مطابق قانون با آنان برخورد می شود.
شهرستان بینالود در فاصله 19 کیلومتری غرب مشهد قرار دارد.

حوادث

کرونا، وقتی شایعه جای خبر می نشیند!
عباس محمدیان

کرونا قبل از آنکه خودش بیاید، داعش وار، هراسش را به عنوان پیشقراول 
فرستاده است. بیش از آنکه توان تخریب داشته باشد با هیاهویش دارد بنای 
روحی و روانی جامعه را بمباران می کند. در این میان خاکریز رســانه های 
ما که باید به پدافند بپردازند، چندان بلند نیســت. این جبهه هم آنگونه که 
باید با لجستیک داده های متقن مســئولان، حمایت شود، این اتفاق نمی 

افتــد. یعنی ما به نوعی با فقر منبع مواجه می شــویم و برخی- حتی با حســن نیت- با 
حبس و حصر خبر، دســت رسانه نگاران را خالی می گذارند ولی در همین زمان با نشت 
اطلاعات، میدان به دســت کسانی می افتد که از کاه، کوه می سازند و از هیچ همه چیز. 
آنچــه در فضای مجازی و در »کانال های زیرپله ای« در باره کرونا می بینیم، همه چیز 
هایی اســت که از هیچ ساخته شده و اذهان جامعه را به تشویش کشیده است. متاسفانه 
رســانه های صاحب هویت هم در شدت و حدت و فقر داده های تازه مسئولان، ساعت 
به ســاعت، لاغر تر می شــوند و به قاعده نمی توانند تکیه گاه قابل اتکایی باشند برای 
افکار عمومی. چه مردم عیار رســانه را به خبر های متقن و قابل اندازه گیری و ملموس 
می ســنجند و چون کالایی چنین نیابند، راه به جهان بنشســته در کف دست خود -که 
همان گوشی هوشمند و فضاهای هوش رباست - خواهند برد و نتیجه خواهد شد همینی 
که هســت. همینی که اگر به چاره برنخیزیم، بدتر هم خواهد شد. بدانیم و به ویزه بدانند 
مســئولان که »فقر اعتبار منبع رسانه های رســمی« در جامعه. اعتماد و امید را بر بستر 
مرگ خواهد نشــاند چنان که فقر اقتصادی رمق حیات را از رگ های زندگی بیرون می 
کشد. باید با اعتماد به رســانه های رسمی و صاحب شناسنامه، فرایند اطلاع رسانی را- 
لااقــل در باره بیماری کرونا- اصلاح کــرد تا بتوانند به عنوان بازوی حرفه ای و آرامش 
آفرین در کنار نهاد های مســئول به ویژه نهاد های پزشکی و علمی باشند. بدانیم که ما 
همه در یک جبهه ایم. همه می خواهیم کرونا را به عنوان دشــمن سلامتی مردم مان از 
این دیار بتارانیم. همه سربازان جبهه سلامتی هستیم و با هم و در کنار هم می توانیم به 
موفقیت برسیم. رسانه ها می توانند به عنوان بستری برای طراحی کلاس های همگانی 
و در دســترس عموم، با افزایش دانایی و مهارت های خود مراقبتی، یاریگران بی ادعای 
نظام ســلامت باشند. بیاییم و رسانه را در جایگاهی که باید، ببینیم. در شانی که باید قدر 

بدانیم تا بتوانیم از این ظرفیت گسترده، بیشترین بهره را ببریم...

رونمایی از ملزومات دیالیز صفاقی 
تولید داخل

معاون علمی و فناوری ریاســت جمهوری در آیینــی از دانش فنی و تولید فیلم های 
چندلایه فرآورده های تزریقی و ملزومات دیالیز صفاقی تولید داخل در مشهد رونمایی 
کرد. دیالیز صفاقی روشــی اســت که برای دفع مواد زائد از خــون، در افرادی که 
کلیه هایشــان کارایی لازم را ندارد، به کار گرفته می شود به این شکل که طی دیالیز 
صفاقی، رگ های خونی لایه احشایی شکم )صفاق یا روده بند( به کمک جریان مایع 
دیالیز در طرفین صفــاق، کار کلیه ها را انجام می دهد.دیالیز صفاقی با همودیالیز که 
روش رایج تری اســت و طی آن خون فیلتر می شــود تفاوت دارد و در دیالیز صفاقی 
شخص می تواند درمان خود را در خانه، محل کار و حتی هنگام مسافرت ادامه دهد و 
همچنین نسبت به همودیالیز نیاز کمتری به مصرف دارو و رژیم های غذایی محدود 
دارد.به نقل از ایرنا، معاون علمی و فناوری رییس جمهوری روز ســه شــنبه در این 
آیین گفت: ایران در حوزه پزشکی در منطقه خلیج فارس بی نظیر است و هم اکنون 

22 داروی بیوتکنولوژی در کشور تولید می شود.
ســورنا ستاری افزود: 600 شرکت در حوزه بیوتکنولوژی در ایران فعالیت می کنند و 
رتبه ســوم آسیا را در این زمینه در اختیار داریم که باید از این ظرفیت برای صادرات 
بیشتر استفاده کرد.وی ادامه داد: این محدودیتهاست که برای ما نوآوری ایجاد کرده 
و همه این ابتکارها زاییده تحریم هاســت.معاون علمی و فناوری رییس جمهوری با 
بیان اینکه دســت کم 50 درصد صادرات دانش بنیان ما در حوزه بیوتکنولوژی است 
افزود: پنج هزار شرکت دانش بنیان در حوزه های مختلف فعالیت می کنند و حوزه ای 

در بخش دانش بنیان نیست که در آن حوزه کمبود نیرو و متخصص داشته باشیم.
ســتاری افزود: آمادگی داریم به هر شــکلی همکاری کنیم تا جوانان و نخبگان در 
مراکز فناوری و نوآوری وارد شوند همچنین آمادگی داریم ریسک سرمایه گذاری در 
بخش های مختلف را کم کنیم.مدیر عامل شــرکت داروسازی ثامن هم گفت: هزینه 

یک بیمار همودیالیز 960 میلیون ریال و با دیالیز صفاقی 620 میلیون ریال است.
دکتر مجید طبســی افزود: برای واردات تجهیزات دیالیز صفاقی امســال باید هشت 
میلیون یورو هزینه می کردیم که با توجه به رســیدن بــه دانش فنی این تجهیزات 
حتی یک ریال هم صرف نشــد.وی ادامه داد: در تفاهم نامه هایی که در گذشــته با 
شــرکت های خارجی داشــتیم قرار بود دانش فنی تجهیزات را نیز به ما منتقل کنند 
اما به تعهد خود عمل نکردند و ما با دانش بومی و داخلی به آن دســت یافتیم.مدیر 
عامل شرکت داروسازی ثامن گفت: مشکلاتی با بیمه سلامت، مالیات سال 93 و اخذ 

قیمت جدید محلول دیالیز صفاقی وجود دارد که امیدواریم زودتر رفع شود.
تولیت آســتان قدس رضوی هم در این مراســم اظهار داشت: علم و دانش شاخصه 

مورد تاکید اسلام است و بر همین اساس تمدن نوین اسلامی شکل گرفت.

ازسرگیری عبور و مروز مسافران از مرز 
دوغارون

عبور مسافران از مرز دوغارون جمهوری اسلامی ایران واقع در شرق خراسان رضوی 
به داخل کشور افغانستان که ظرف چند روز اخیر متوقف شده بود امروز ششم اسفند 

ماه از سر گرفته شد. 
جانشــین فرمانده انتظامی تایباد روز سه شنبهدر این خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: 
هم اینک هیچ محدودیتی برای ورود و خروج اتباع افغانســتان از طریق مرز دوغارون 
به ایران وجــود ندارد و رفت و آمد در این گذرگاه مرزی به صورت عادی در جریان 

است.
سرهنگ رمضان رجبی افزود: در پی شیوع بیماری کرونا دیروز پنجم اسفند ماه جاری 
فقط برای ســاعاتی خروج مسافر از مرز دوغارون ایران به سمت افغانستان از سوی 

دولت کشور همسایه متوقف شد. 
وی ادامــه داد: بــا پیگیری بهنگام و مناســب مرزداران جمهوری اســلامی ایران 
مسافرینی که به این خاطر معطل مانده بودند در یکی از فضاهای اقامتی شهر تایباد 

اسکان یافتند و امروز با رفع مشکل از مرز دوغارون وارد افغنستان شدند.
دوغارون تنها گذرگاه مرزی رســمی میان ایران و افغانســتان در شمال شرق ایران 

روزانه محل رفت و آمد مرزی افزون بر سه هزار و 500 مسافر است. 
مدیــرکل گمرک مرزی دوغارون هم به خبرنگار ایرنا گفت: فعالیت اقتصادی در این 
منطقه بدون هیچگونه مشــکل، محدودیت و تداخل در جریان بوده و همه رویه های 

ترانزیت، واردات و صادرات از این طریق در حال انجام است.
محمــد کوه گرد افزود: روزانه افزون بر 700 دســتگاه کامیون ترانزیت از طریق مرز 

دوغارون بین ایران و افغانستان رفت و آمد دارند.

بررسی صبح امروز از وضعیت روانی جامعه در مواجهه با کرونا؛

وحشت کرونایی
ایــن روزها عــلاوه بــر ورود 
داخل  بــه  کرونــا  ویــروس 
استرس  شاهد  ایران  مرزهای 
و اضطراب و ترس عجیبی در 
بین عامه مردم هستیم.ویروسی 
که موجب وحشت و ترس مردم 
شده تا جایی که مردم را از زندگی 
معمــول خود دور کــرده و دچار 
سردرگمی شده اند.به همین جهت 
برآن شــدیم تا تعریفی از ترس و 
پیامد آن ارایه داده و در پایان راه 

حل مناسبی جایگزین این حس ترس کنیم. 
تعریف ترس

ترس هیجانی بنیادی اســت که از ما محافظت می 
کند. وقتی فکر می کنیم در خطر هســتیم احساس 
ناخوشایندی برانگیخته شده و ترس غیر قابل انکار 
است. خطر ممکن است واقعی یا خیالی باشد. واژه 
ترس در زبان انگلیسی “Fear” بوده که از انگلیسی 
قدیم و از ریشه “Fer” یا “Fere” یا “Fr” به معنی 
خطر یا ناگهانی رخ دادن است. ریشه واژه نشان می 
دهد خطری وجود دارد که برای آن آماده نیســتیم. 
اگر آماده باشیم ممکن است احساس ترس نداشته 
باشیم. به هنگام ترســیدن تغییرات مختلفی ایجاد 
می شود که پاسخ ترس را تشکیل می دهند: انتظار 
آسیب قریب الوقوع؛ تغییرات ظاهری مانند پریدگی 
رنگ چهره؛ گرد شــدن چشم؛ عرق کردن؛ لرزش؛ 
خشــک شــدن دهان؛ عوض شــدن آهنگ صدا؛ 
احســاس دلهره؛ گریه؛ درجای خود خشک شدن و 
جنگ یا گریز )اکُانر2005(.ارسطو ترس را ناشی از 
برداشت فرد از جهان بیرونی و مرتبط با احساس درد 
و لذّت می دانست )استرانگمن]۴[،2003(. واتسون، 
ترس را یکی از ســه هیجان فطری می دانســت. 
اگر چه درمورد میزان ذاتی یا اکتســابی بودن ترس 
توافق وجود ندارد؛ امّا برخی از ترس ها را می توان 
ذاتی دانســت؛ برای مثال ترس از افتادن و بلندی، 
تنها ماندن و صداهای بلند ناگهانی. برخی دیگر را 
می توان اکتســابی دانست؛ مانند ترس از پزشک و 

بیمارستان،  تصادف اتومبیل )اکُانر،2005(.
تشابه ترس و اضطراب

بعضی از نظریه پردازان مانند ایزاردو تامکینز و لویت  
معتقدند کــه ترس و اضطراب یکی هســتند. این 
گروه بیشــتر بر ویژگی های پاسخ تأکید می کنند. 
آن ها اظهار می دارند بــا وجود تفاوت در مُحّرک 
ها، پاســخ ها یا آنچه که شــخص تجربه می کند، 

اساســاً در هر دو یکسان است. شخصی که ترس، 
یــا اضطرابی تجربه می کند بــدون توجّه به منبع 
ترس یا اضطراب، افکار، تغییرات جسمانی و پاسخ 
های رفتاری معیّنی از خود نشان می دهد؛ بنابراین 
نیازی به تمایــز این دو وجود ندارد )راچمن،1978؛ 

لویت،1980؛ به نقل از فیروزی،1373(.
ابهام؛ عامل ایجاد ترس

یک روان شــناس اجتماعی می گوید: تاثیر استرس 
در زندگی فردی و اجتماعی غیر قابل انکار است و 
علت اصلی این حس، عدم آگاهی کامل افراد نسبت 
به یک موضوع خاصی بوده که همین عدم آگاهی 

کامل سبب ایجاد ترس و نگرانی می شود.
به گــزارش روزنامه صبح امــروز دکتر محمدرضا 
ایمانی در مصاحبه با خبرنگار این رســانه پیرامون 
ترس و وحشــت کرونایی و تاثیــرات آن برزندگی 
فــردی و اجتماعــی می افزاید: زمانــی که فرد در 
خصوص اتفاقاتــی که پیرامــون وی رخ می دهد 
آگاهی کاملی نداشته و یا با حجم فراوان داده های 
غیرضــروری در خصــوص آن اتفاق روبرو شــود 

احساس ترس درفرد شکل می گیرد.
وی تصریح می کند: هر چه فرد نسبت به موضوعی 
که پیرامون او در حال وقوع است ابهامات کم تری 

داشته باشد در نتیجه با اعتماد و مقاومت بالاتری با 
آن مواجه می شود و ترس و استرس او کمتر است .

عامل اصلی بروز وحشت کرونایی
ایمانــی بیان می کند: در خصــوص ویروس کرونا، 
موردی که مردم را دچار ترس و استرس و وحشت 
کرده همین ابهام و غیر شــفاف بودن اطلاعات در 
خصوص این ویروس بوده  و یا ســوال هایی که در 
جای مناسب پاسخ گرفته نشد عامل اصلی بروز این 
احساسات در جامعه است.این روان شناس اجتماعی 
ابراز می کند: آســتانه تحمل هر فردی با فرد دیگر 
متفاوت بوده و قابل مقایسه نیست و آدم ها بر اساس 
شخصیت های گوناگون، ظرفیت های متفاوتی دارند 
و ظرفیــت هر فرد بســته به جنســیت و موقعیت 

اجتماعی و اقلیم جغرافیایی متفوت و متغیر است.
سوق جاعه به ترس

وی تشریح می کند: کاربران اجتماعی حجم ورودی 
اطلاعات منتشر شــده را از لحاط مورد نیاز جامعه 
بودن بررســی نکرده و بدون توجــه به نیاز جامعه 
و ظرفیــت جامعه حجم اطلاعاتی بســیاری را به 
یک بــاره به جامعه وارد کردنــد  که این حجم بالا 
جامعه را بیشتر به سمت ترس و وحشت سوق داده 

و نگرانی افراد را عمیق تر می کند.

ایمانــی یادآور می شــود:  حجم بــالای اطلاعات 
ورودی که ســبب عمیق تر شدن نگرانی افراد شده 
باعث می شود فرد اشتهای کمتری نسبت به خوردن 
و آشــامیدن داشته باشد و نسبت به محیط پیرامون 
خود وسواس پیدا می کند و این دلهره و نگرانی نیز 
ســبب بهم ریختگی ســاعت خواب در فرد شده و 
همه این   موارد در دســت هم داده و سیستم ایمنی 

فرد کاهش پیدا می کند.
استرس و ابتلای به کرونا

وی تاکید می کنــد: عدم اســتراحت کافی، تغذیه 
نامناســب و پررنگ تر شــدن عوامل رسانه ای که 
مســیول انتشــار حجمی از داده های اطلاعاتی که 
مورد نیاز فرد بوده سبب میشود سیستم های عصبی 
فرد ریزش پیدا کرده و توانایی حمایت از سیســتم 

ایمنی بدن را کاهش پیدا می کند.
ایمانــی می گوید: تمام این عوامل ســبب کاهش 
میــزان تاب آوری و افزایش نگرانــی و ناراحتی در 
درون بدن شــده و تاثیرگذاری آن را وقتی می توان 
مشــاهده کرد که میزان ابتلا به هر نوع ویروس در 
فرد به ســبب ضعف سیستم مقابله ای بدن افزایش 
پیدا می کند و سیستم عصبی مرکزی پاسخ درستی 

در چنین مواقعی به سیستم ایمنی بدن نمی دهد.
وی توضیح می دهد: همان طور که دیده می شــود 
این حجم ورودی داده ها ســبب ایجاد وسواس در 
میان کودکان 5 ســاله ما شده کودکی که مدام در 
خانه در حال شست و شوی دست های خود است و 
این در آینده ســبب مشکلات روانی زیادی در فرد 
و اجتماع می شود.ایمانی در پایان در جهت کاهش 
استرس مردم تبیین می کند: مردم اخبار را از منابع 
موثق دریافت کنند و پیگیری شمار قربانیان و فوت 
شــدگان کمکی به ما نمی کند و تنها اقدامی که هر 
فرد باید در این برهه از زمان انجام دهد مراثبت از 
خود و خانواده است که برای انجام این اقدام باید از 

آمادگی و آگاهی لازم برخوردار باشیم.
ارمغان تاریکی 

تمام اخبار را قرار نیســت دنبال کنیم و به نگرانی و 
استرس افراد دامن نزنیم  را که این اقدام خسارات 
جبران ناپذیری در آینده برای ما به ارمغان می آورد.

و بدانیــم که ایــن بحران به مــرور و خیلی زود با 
مراقبت های پیش گیرانه رفع می شــود از آن جا که 
چگونگی انتشار این ویروس هنوز مشخص نیست 
پس تنها مراقبت های پیش گیرانه حائز اهمیت بوده 
و بهتر اســت تا حد امکان از حضور در اماکن شلوغ 

و پر تردد جلوگیری کنیم.

رئیس سازمان بهزیستی کشــور گفت: با مساعدت 
دولت و از ســوی ســازمان برنامه و بودجه با ابلاغ 
سازمان هدفمندی یارانه ها، مبلغ 178 میلیارد تومان 
دیگــر برای قانــون حمایت از حقوق افــراد دارای 

معلولیت ابلاغ و به حساب واریز شده است. 
وحید قبادی دانا روز سه شــنبه در جمع خبرنگاران 
افزود: این مبلغ جهت اجرای بخش دیگری از قانون 
حمایت از حقــوق افراد دارای معلولیت طی روزهای 

آینده هزینه خواهد شد.
وی با اشــاره بــه ماده 27 قانــون حمایت از حقوق 
افراد دارای معلولیت خاطرنشان کرد: طبق این ماده، 

علاوه بر پرداخت مســتمری، مبلغ بین 360 تا ۴80 
هزار تومان برای افراد دارای معلولیت شدید و خیلی 
شــدید که در دهک درآمدی 1، 2 و 3 قرار دارند، هر 
سه ماه یک بار واریز خواهد شد که از این محل برای 

ماه های دی، بهمن و اسفند واریز می شود.
رئیس ســازمان بهزیستی کشور با یادآوری اینکه در 
ماه های قبل این مبلــغ برای ماه های مهر، آبان و 
آذر واریز شده بود، گفت: همچنین در اجرای ماده 13 
قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت مبنی بر 
پرداخت حق بیمه سهم کارفرما برای کارفرمایانی که 
افراد دارای معلولیت را به کار گرفتند و مبلغ حق بیمه 

پرداخت کردند، سهم آنان تا پایان سال از این محل 
پرداخت خواهد شد.

قبادی دانا افزود: همچنیــن درباره موضوع پرداخت 
یارانــه مراکز نگهداری شــبانه روزی، ســالمندان، 
بیمــاران روانی مزمن و معلولین ذهنی و جســمی و 
حرکتی و یارانه مراکز روزانه توانبخشــی افراد دارای 

معلولیت  پرداخت خواهد شد.
وی از نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه، سازمان 
هدفمندی یارانه ها و شــریعتمداری وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی  بــرای تخصیص بخش دیگری از 
بودجه قانون حمایــت از حقوق افراد دارای معلولیت 

قدردانی کرد و گفت: ایــن افراد با پیگیری های 
خود این مسیر را هموار کردند.

به گزارش ایرنا، بودجه قانون معلولان در 
ســال 98، یکهزار و 100 میلیارد تومان 
بود. مــاده 27 قانــون حمایت از حقوق 
افــراد دارای معلولیت مربوط به پرداخت 

حداقل مبلغ حقوق به افراد دارای معلولیت 
شدید و خیلی شدید که شغل ندارند و نیازمند 

هستند،  است.
 قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، اسفند 

سال 96 مصوب و اردیبهشت سال 97 ابلاغ شد.

اختصاص بودجه 178 میلیاردی دولت در جهت حمایت از معلولین

یادداشت

اخبار

مردم اخبار را از منابع موثق دریافت کنند و پیگیری شمار قربانیان و فوت شدگان کمکی به ما 
نمی کند و تنها اقدامی که هر فرد باید در این برهه از زمان انجام دهد مراثبت از خود و خانواده 

است که برای انجام این اقدام باید از آمادگی و آگاهی لازم برخوردار باشیم.
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اظهارنظر عجیب 

سرمربی تیم 
والیبال پیام

ســرمربی تیم والیبال پیام خراســان که تیمش از جدول مســابقات کنار گذاشــته شده 
اعلام کرد تمرینات تیمش ادامه خواهد داشــت.تیم والیبال پیام خراســان به دلیل عدم 
پایبندی به تعهدات مالی از سوی سازمان لیگ از جدول مسابقات لیگ برتر کنار گذاشته 
شــد. فدراســیون تصمیم گرفت به دلیل شــیوع ویروس کرونا تمام مسابقات والیبال را 
تعطیل کند؛ با این حال اکبری خداوردی، ســرمربی تیم والیبــال پیام اظهار نظر جالبی 
داشــت و عنوان کرد که »ما تمرینات خود را دنبــال می کنیم«.وی با بیان اینکه منتظر 
هســتیم تا ببینیم تصمیم نهایی فدراســیون برای ادامه رقابت های لیگ برتر چه خواهد 

بود، اظهار داشــت: قرار اســت هفته آینده در جلســه با مدیران عامل باشگاه ها تصمیم 
نهایی گرفته شــود. در حال حاضر حامد صدیق به جمع ما اضافه شــده و احتمال اضافه 
شــدن 2 بازیکن دیگر هم به تیم ما زیاد است.حتی اگر فدراسیون والیبال تصمیم بگیرد 
کــه مســابقات را ادامه دهد، باید مدنظر داشــت که تیم پیام به دلیــل عدم پایبندی به 
تعهدات مالی از دور مســابقات کنار گذاشــته شده اســت. حال اینکه خداوردی چگونه 
 چنیــن اظهارنظری می کند بایــد منتظر ماند تا شــاید در روزهای آینده به پاســخ آن

 رسید.

تعیین  رئیــس کمیتــه   
وضعیــت فدراســیون 
فوتبال و مالک باشگاه 
دربــاره  شــهرخودرو 
محرومیت شهرخودرو در 
2 پنجره نقــل و انتقالاتی 
این  بازیکنان  و محرومیت 

تیم توضیحاتی ارائه دادند.
درباره  نورشــرق  جمشید 
محرومیت شــهرخودرو در 
دو پنجــره نقل و انتقالات 
لیــگ برتر و محرومیــت بازیکنان این تیم 
یعنی میلاد ســرلک و حسن جعفری گفت: 
محرومیت بازیکنان مذکور به علت فســخ 

غیرموجه قراردادها است.
او در پاسخ به این ســوال که این بازیکنان 
بازی های بعدی را بــازی خواهند کرد یا نه 
گفت:  این احکام جای شکایت دارد و تیم ها 
می توانند تجدید نظرخواهی کنند اما بازیکنان 
نمی توانند بازی بعدی تیم شان را بازی کنند.

ناعدالتی پیش از بازی با پرسپولیس ��
در ادامه فرهــاد حمیداوی مالک باشــگاه 
شــهرخودرو دربــاره احکام صــادره اظهار 
کرد: فکر میکنم این حکــم قبل از بازی با 
پرســپولیس ناعادلانه باشد و این واقعا حق 
ما نیســت. من سوال دارم که ملاک قرارداد 
بستن یک باشــگاه با یک بازیکن چه باید 
باشــد؟ وقتی من  فسخ قرارداد یک بازیکن 
را از سازمان لیگ می گیرم به چه باید استناد 

کنم؟
نور شرق در واکنش به صحبت های مالک 
باشگاه شــهرخودرو گفت: ما احکام را صادر 
کردیم و آن چه که در کمیته استیناف است، 
مشخص اســت و شــرایط خودش را دارد.  
بگذاریــد  که من  با اقــای حمیدوای بحث 
نکنم. ما مطابق قانون ملکف هســتیم وقت 
رسیدگی را تعیین کنیم و نماینده باشگاه های 

شــهر خودرو در جلسه های مربوطه حضور 
پیدا نکردند. ما در کمیته تعیین وضعیت مساله 
ای داریــم که باید  قــرارداد های بازیکنان 

احترام بگذاریم.
رئیــس کمیته تعییــن وضعیــت در ادامه 
خاطرنشان کرد: سازمان لیگ فسخ را صادر 
نمی کند. سازمان لیگ بدون قضاوت، فسخ را 
بــه عنوان تقاضا ثبت می کند و درباره اعتبار 
این فســخ تصمیم گیری خواهد شــد. باید 
نمایندگان شهرخودرو در جلسه رسیدگی این 

احکام حضور پیدا می کردند.
مالک باشــگاه شــهرخودرو در واکنش به 
صحبت های نورشــرق گفت: آیا شما تا به 
حــال جریمه بازیکنی را به یــاد دارید که 5 
برابر قیمت قراردادش باشد؟ این مساله تا به 
حال سابقه داشته است؟ روزی که این دادگاه 
برگزار شــده است، ما در ایران نبودیم. اینکه 
قبل از بازی پرسپولیس جریمه شویم واقعا به 
حق نیســت و ما به کمیته استیناف شکایت 

میکنیم.
حمیدوای در پایان گفت: در حکم صادر شده 
آمده است زمان برای مذاکره با بازیکن مورد 
نظــر  کم بوده.  اگر تخلف ما  این بوده پس 
چرا استقلال توانســت با ارسلان مطهری 
به توافق برســد؟ چرا بازیکن تیم ما باید 5 
برابر قراردادش جریمه شود اما صادق بارانی 
در تیــم دیگر با همیــن روند، چنین جریمه 
سنگینی را متحمل نمی شود؟ این ها مسائلی 

است که باید رسیدگی شود.
انتقاد شدید سرآسیایی در آستانه بازی  ��

حساس
سرمربی تیم فوتبال شــهر خودرو خراسان 
می گوید عده ای بســیج شده اند تا تیمش را 

زمین بزنند.
مجتبی سرآســیایی با اشاره به حکم عجیب 
کمیته تعیین وضعیت اظهار کرد: نمی دانیم 
این چه وضعیتی است که بر فوتبال ما حاکم 

است. هر چقدر از حواشی می خواهیم فاصله 
بگیریم اما گویا عده ای بسیج شده اند تا تیم 
ما را زمین بزننــد.او افزود: قبل از این که با 
جعفری و ســرلک قرار داد ببندیم از سازمان 
لیگ اســتعلام گرفتیم که آیا فسخ قرار داد 
آن ها درســت اســت یا خیر؟ که اتفاقا به ما 
اعلام شد درست اســت و مشکلی نیست. 
نمی دانم به یک باره چه اتفاقی افتاده اســت 
که حکم یک طرفه برای ما صادر می کنند.  
این یک رای حقوقی تنها نیست و این رای 

مسائل پنهان زیادی دارد.
ســرمربی شــهر خودرو گفت: از کجا باید 
بکشــیم!؟ از AFC و تصمیــم ناعادلانه و 
ناجوانمردانه ی بازی های آسیایی مان یا از 
برنامه ریزی فشــرده مسابقات و کرونا و... و 
یــا از آرای عجیب و غریب کمیته ی تعیین 
وضعیت!؟سرآسیایی ادامه داد: سازمان لیگ 
در اطلاعیه ای بعد از بازی با شاهین بوشهر 
اعلام کرد که این دو بازیکن قراردادشــان 
با شهرخودرو مشــکلی ندارد حالا چه طور 

می شــود که کمیته تعییــن وضعیت چنین 
حکمــی می دهد؟  چطور می شــود که چند 
پرونده ی مشــابه و حتی خیلی سنگین تر به 
راحتی مصالحه می شــود و آب از آب تکان 
نمی خــورد اما قبل از مهم تریــن بازی ما با 
تیم پایتخت عجیب ترین و سنگین ترین رای 
فوتبال ایران صادر می شــود. قرارداد این دو 
بازیکن  بعد از رویت فســخ نامه ای که مهر 
سازمان و فدراســیون داره منعقد شده است 
و حالا باشــگاه باید جوابگوی چه مساله ای 
باشــد؟؟؟او اظهــار کرد: تیم مــا یک تیم 
خصوصی است، حمیداوی با وجود مشکلات 
اقتصادی یک تنه پای این تیم ایستاده است 
و موفق شده تیمی خوب را برای هواداران و 
مردم مشهد راه اندازی کند. همه جا وقتی یک 
نفر از جیب شخصی اش برای ورزش کمک 
می کند تحســینش می کنند اما در فوتبال ما 
گویا برعکس است و می خواهند او را نا امید 

کنند.  
ســرمربی شــهر خودرو تصریح کرد: قطعا 

باشگاه درباره این حکم اعتراض می کند اما 
مانده ایم چرا همه اتفاقات قبل از بازی های 
حساس ما رخ می دهد و این بار درست قبل 
از بــازی با پرســپولیس! از همه مهم تر این 
که چه طور می شــود در پرونــده ی به این 
مهمی و رای به این ســنگینی ما دعوت به 
جلسه نشدیم. نامه و ابلاغ دعوت باشگاه به 

جلسه ی دادرسی کجاست!؟
وی ادامه داد: همه هواداران و مردم مشــهد 
از این ظلم آشــکار به تیم شهرشان ناراحت 
هستند و اعتراض دارند. ما نماینده ایران در 
آســیا هم هستیم ولی کســی به دنبال این 
چیزها نیســت و فقط می خواهنــد ما را به 

حاشیه ببرند.
سرآســیایی افزود: مسوولان استان خراسان 
رضوی حالا باید بیایند پای کار تیم شهرشان. 
ما هم توقع داریم که همه پیگیر باشــند تا 
حق تیم ما ضایع نگردد. شرایط خیلی سخت 
است و باشــگاه و حمیداوی نمی توانند همه 

مشکلات را به تنهایی حل کنند.

احتمال حضور مهاجری در شهرخودرو!
احتمال این که ســرمربی مستعفی تیم فوتبال نساجی به یکی از تیم های سابقش بازگردد 
وجود دارد.رضا مهاجری سرمربی پیشین تیم نساجی که چندی پیش دچار حمله قلبی شد و 
حتی کارش به بستری شدن به بیمارستان هم کشید، به همین دلیل از هدایت تیم نساجی 
مازندران استعفا داد و جدایی اش از این تیم قطعی شد.در حالی مهاجری به دلیل بیماری قلبی 
از نساجی جدا شد که زمزمه هایی مبنی بر احتمال حضور وی در یکی از دو تیم شهرخودرو یا 
ماشین سازی به گوش می رسد.مهاجری سابقه هدایت هر دو تیم را دارد و در صورت محقق 

شدن این گمانه زنی ها، وی به تیم سابقش بازگشت خواهد داشت.

AFC، ایران را نقره داغ کرد
فدراســیون فوتبال ایران به اتهام صدور مجوز حرفه ای نادرست برای نمایندگانش به منظور 

حضور در لیگ قهرمانان آسیا، از سوی AFC مبلغ 120 هزار دلار جریمه شد.
کنفدراســیون فوتبال آسیا اعلام کرد فدراسیون فوتبال ایران به علت صدور مجوز حرفه ای 
نادرســت برای تیم های ایران به منظور حضور در فصل 2019 لیگ قهرمانان آســیا )فصل 
گذشته(، از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا مشمول جریمه 120 هزار دلاری شد.در این حکم 
آمده است: فدراسیون فوتبال طبق بندهایی از قوانین اخلاق و انضباطی AFC مبلغ 120 هزار 
دلار جریمه شد. 80 هزار دلار از این مبلغ تا دو سال آینده به حالت تعلیق درآمده است و در 
صورت تکرار تخلف، فدراســیون فوتبال موظف به پرداخت آن خواهد بود و در صورت تکرار 
چنین تخلفی، مجازات شدیدتری برای فدراسیون فوتبال در نظر گرفته خواهد شد. فدراسیون 
فوتبال باید در 30 روز آینده اقدامات غیرقانونی خود را حل و فصل کند. فدراسیون های عضو 
AFC باید هر ســال مجوز حرفه ای نمایندگان خود را بررســی و صادر کنند. در سال 2019 
فدراسیون فوتبال این مجوز را برای تیم های استقلال، پرسپولیس، سایپا و ذوب آهن صادر 
کرد.مجوز حرفه ای تیم ها بعد از بررســی پنج معیار اصلی شامل مســائل ورزشی، اداری و 
پرسنلی، حقوقی، مباحث مالی و زیرساخت ها و استادیوم صادر می شود.در صدور این مجوز، 
شرایط برگزاری مســابقات، دیدارهای تیم های پایه، قراردادها، شرایط تجاری و اقتصادی، 
مباحث مالی و زیرساخت ها را بررسی می شود.در حالی این مجوز سال گذشته برای هر چهار 
تیم ایرانی صادر شــد که فدراسیون فوتبال عربستان مجوز حرفه ای دو نماینده خود را صادر 

نکرد و تنها با دو نماینده در این رقابت ها حاضر شد.

لیگ برتر هندبال هم به بخاطر کرونا لغو شد
هفته چهاردهم لیگ برتر هندبال مردان که قرار بود پنج شنبه هشتم اسفند انجام شود به دلیل 
پیشــگیری از شیوع ویروس کرونا لغو شد.در حالی که فدراسیون هندبال پیش از این اعلام 
کرده بود که طبق آیین نامه وزارت ورزش رقابت های لیگ برتر را بدون حضور تماشاگر برگزار 
خواهد کرد اکنون از لغو دیدارهای هفته چهاردهم لیگ برتر خبر داد.هفته چهاردهم لیگ برتر 
هندبال مردان که قرار بود روز پنجشنبه هشتم اسفند ماه با انجام ۴ بازی دنبال شود، به دلیل 

شیوع ویروس کرونا تعطیل شد.

ماجرای محرومیت شهرخودرو در لیگ برتر؛

سرآسیایی و حمیداوی حسابی شاکی شدند
اخبار

اعزام نماینده به مسابقات در تمام زیرشاخه ها
ژیمناستیک یک ورزش پایه و بنیادی هست 
که در تمام کشــورهای دنیــا به آن اهمیت 
زیادی می دهند و در بســیاری از کشورهای 
توسعه  یافته اجباری است. این ورزش از سنین 
۴ و 5 ســالگی قابل اجرا و مجموع پارامترهای 
مختلفی که در رشــته های ورزشی دیگر وجود 
دارد مثل: قدرت، سرعت، چابکی و انعطافپذیری 

است.
رئیس هیئت ژیمناستیک خراسان رضوی گفت: 
هیئت ژیمناســتیک استان جزو هیئت های برتر 
کشور انتخاب شــده که در این رابطه نیز از استاندار محترم و مدیر 
کل ورزش و جوانــان، لوح تقدیر دریافت کرده ایم. حضور ۴ مدرس 
رســمی در فدراسیون ژیمناســتیک و اعزام نماینده به مسابقات در 
تمام زیر شاخه ها، نشانی دیگر از موفقیت هیئت ژیمناستیک خراسان 

رضوی است.
حسین معماریان در گفت و گو با خبرنگار صبح امروز، افزود: آنچه که 
در تقویم ورزشی آینده خود داریم، تقویت و حمایت از شهرستان ها، 
برگــزاری آزمون های ســطح بندی مدون و طبقه بندی شــده در 
شهرســتان ها، برگزاری مسابقات لیگ باشگاه های استان در بخش 
پسران است. مسابقات باشگا ها در بخش دختران برگزار و با استقبال 
خوبی از طرف شهرستان های تربت حیدریه، نیشابور، گلبهار، خواف، 
تایباد و ســبزوار مواجه شد. برای جبران کمبودهای شهرستان ها، با 
آموزش و پرورش، بهزیستی و شــهرداری در جهت توسعه ورزش 

ژیمناستیک پروتکل همکاری داریم.
وی در ادامه تصریح کرد: در ورزش همگانی حدود 7600 ورزشکار 
ســازمان یافته داریم و فعالیت دو گروه دختران و پســران در  18 
هیئت شهرســتانی نشــان از وضعیت خوب هیئت ژیمناستیک در 
بخش عمومی ســازی اســت. در بخش قهرمانی نیز موفقیت های 
بسیاری داریم. در زیر شاخه ایروبیک ژیمناستیک )ایروژیم( مقام اول 
نوجوانان و جوانان کشــور را داریم که قهرمانان ما برای اولین بار به 
مسابقات جهانی اعزام شدند، در بخش ژیمناستیک هنری مقام اول 
نوجوانان پسر، با کسب 5 مدال طلا و ۴ مدال نقره و 1 مدال برنز در 
کشور و در بخش دختران با 1 مدال طلا و 2 مدال نقره مقام چهارم 

کشوری را کسب کردیم. 
رئیس کمیته ایروبیک فدراســیون ژیمناستیک کشور ابراز کرد: در 
بخش پارکور مدال برنز جوانان کشــور و در بخش ژیمناســتیک 
ریتمیــک دختران برای اولین بار، 1 مــدال طلا و ۴ مدال نقره و 1 
مدال برنز را به دســت آوردیــم. در اردوی تیم ملی نوجوانان ایران 
نیز ۴ نفر از قهرمانان ما شــرکت داشــتند که این اردو نتایج بسیار 
خوبی برای قهرمانان و مربیانی که به آن دعوت شده بودند، داشت. 
یکی ازقهرمانان نوجوان به اردوی تیم ملی جوانان دعوت شد و سه 

نفر دیگر به مسابقات آسیایی دعوت شدند، البته برگزاری مسابقات 
آسیایی از طرف کنفدراسیون آسیا لغو گردید.وی در خصوص فعالیت 
هیئت در بخش آموزش ابراز کرد: دوره های مربیگری بسیار خوبی 
تدارک دیده شــد و ضمن دریافت مجوز برگزاری 8 دوره مربیگری 
در اســتان و همچنین اخیرا دوره داوری درجه 2 ژیمناستیک هنری 
آقایان، دوره داوری درجه 3 ژیمناستیک هنری بانوان و دوره داوری 
درجه 3 ایروژیم برگزار گردید.معماریان اظهار کرد: در مجموع سال 
موفق و خوبی را پشت سر گذاشــتیم. انشاالله با برنامه ریزی هایی 
که انجام دادیم در بخش سخت افزاری پایگاه قهرمانی ژیمناستیک 
بتوانیم شــرایط بهتری را برای قهرمانان خود فراهم کنیم. تا کنون 
نیز امکانات بسیار خوب آموزشی و کمک آموزشی تدارک دیده ایم؛ 
ســاخت چاله ابر، خریداری پیست بادی و تشکهای استاندارد ایمنی 

از همین موارد هستند.
ژیمناستیک مادر همه ورزش ها ��

نائــب رئیس هیئت ژیمناســتیک گفت: ژیمناســتیک دختران در 
ســطح کشــور دارای وضعیت مطلوبی اســت و می توان گفت که 
روزهای خوبی را ســپری می کنیم. در این ورزش همه زیر شاخه ها: 
ژیمناســتیک هنری، ژیمناســتیک ریتمیک، ایروبیک ژیمناسیک، 
ترامپولین، ژیمناستیک آکروباتیک )آکروژیم( فعال هستند؛ لازم به 
ذکر است ژیمناستیک هنری بانوان خود شامل چهار اسباب حرکات 

زمینی، موازنه، پرش خرک و چوب موازنه است.
شمســی شــجاعی در گفت  و گو با خبرنگار این رسانه ضمن ابراز 
خوشحالی از ســهیم بودن ژیمناستیک در ســایر ورزش ها، افزود: 

ژیمناستیک علاوه بر اینکه پایه ســایر رشته های ورزشی است به 
عنوان مادر ورزش های دیگر نیز معرفی می شود. ژیمناست ها اگر در 
رشــته خود به مقام عالی دست پیدا نکنند، در رشته های دیگر حتما 
موفق خواهند بود.وی خاطر نشان کرد: مسابقات ژیمناستیک برای 
بانوان در رده سنی نوجوانان و جوانان برگزار می شود که البته امسال 
برای سنین زیر 12 سال مسابقات ترامپولین هم برگزار شد. امسال 
برای اولین بار در مسابقات ترامپولین شرکت کردیم که مقام چهارم 
را کســب کردیم. در ایروبیک ژیمناستیک مقام سوم کشوری و در 
ژیمناستیک هنری نیز در سال های متوالی موفق به کسب مقام بوده 
و در هر دو ســالی که المپیاداستعدادهای برتر برگزار شد، مقام سوم 

را کسب کردیم.
پدیده ژیمناستیک کشور در خراسان رضوی ��

دبیر هیئت ژیمناستیک خراسان رضوی گفت: امسال مسابقات المپیاد 
استعدادهای برتر در رده  سنی نوجوانان برگزار شد که ورزشکاران ما 
مدال طلای قهرمان قهرمانان و نقره نائب قهرمان کشور را کسب 
کردند و فدراســون ژیمناســتیک ج.ا.ا. این دو ورزشکار امیرمحمد 
رحمانی و مهرشاد دســتوارد را به عنوان پدیده معرفی کردند و تیم 
خراسان رضوی بر سکوی اول ایستاد. مسابقات قهرمانی کشور در 
رده ســنی جوانان و بزرگســالان برگزار و در این مسابقات قهرمان 
وهاب ناصری مدال نقره بارفیکس جوانان و امیرحســین حسینزاده 
مدال نقره حرکات زمینی بزرگســالان را کســب کرد. لازم به ذکر 
اســت یکی از ورزشــکاران ما، عرفان غزلی که به دلیل آســیب 
دیدگی نتوانست در مسابقات استعدادهای برتر حاضر شود؛ از طرف 

فدراسیون ژیمناســتیک ج.ا.ا. به اردوی تیم ملی جوانان 
برای انتخابی مسابقات آسیایی سال 99 دعوت شده است 

که آرزوی موفقیت برای این ورزشکار با اخلاق دار یم.
حســین نیکرو در گفت و گو با خبرنگار این رســانه افزود: 
ژیمناستیک استان در شرایط مناسبی است و با مربیان فنی 
و دلســوزی که در ســاختار خود دارد با سرعت خوبی رو به 
پیشرفت است. امســال میزبان اردوی تیم ملی ژیمناستیک 
هنری نوجوانان کشور بودیم که این اردو در شرایط استاندارد 
از لحاظ تجهیزات و لوازم، اسکان، تغذیه و همچنین از لحاظ 

فنی با رضایت کامل فدراسیون برگزار شد.
وی در ادامه گفت: در چند ســال گذشته مسابقات استانی در 
ردههای ســنی 7 تا 12 ســال به صورت منظم برگزار نشده 
است که این امر انگیزههای ورزشــی مربیان و ورزشکاران را 
در ســنین پایه کم کرده اســت. برای رفع این مسئله و ایجاد 
انگیزههای بیشتر، مسابقات لیگ استانی ژیمناستیک هنری را 
تدوین و برنامه ریزی کرده ایم که به امید خدا اولین دوره مسابقات 
لیگ استانی را در ســال 98 شروع خواهیم کرد و امیدواریم در 
سال های آینده شرایط مطلوب تری را شاهد باشیم. نیک رو خاطر 
نشــان کرد: از برنامه های اصلی هیئت این اســت که در سال 
99، همزمان با برگزاری لیگ باشــگاه های استان، آزمون های 
ســطح بندی مدون و طبقه بندی شده با نگاه به یکسان سازی 
آموزش، توســعه عمومی و همه جانبه ژیمناستیک که توسط 
یک کارگروه فنی و مختصص تدوین شــده است را در سطح 
استان برگزار کند. هدف کلی از این فرایند شناسایی مستعدین 
و سوق آنها به سمت قهرمان پروری است.وی اظهار کرد: در 
خصوص زیر شاخه های دیگر، امسال توانستیم برای اولین 
بار تیم بزرگسالان ترامپولین را به مسابقات لیگ قهرمانان 
کشــور اعزام کنیم. مــا یکی از قطب هــای ایروبیک 
ژیمناستیک کشور هســتیم به طوری که سال هاست 
خراســان رضوی نمایندهای در تیم ملی و مسابقات 
برون مرزی دارد. اخیرا در بهمن ماه 98 در مسابقات 

لیگ جوانان و بزرگســالان کشور، باشگاه استاد 
علی یزدزاد با اسپانســری هیات ژیمناستیک 

خراســان رضوی در مجموع دو رده ســنی 
قهرمان کشور شد. در این مسابقات مدال 

برنز انفرادی جوانان و بزرگسالان، مدال 
طلای »سه نفره« جوانان، مدال برنز 

»پنــج نفره« جوانــان، مدال برنز 
»سه نفره« بزرگسالان و مدال 

طلا » پنج نفره« بزرگسالان 
را کسب کردیم.

در گفت وگو با رئیس هیئت ژیمناستیک استان، مطرح شد:
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فراخوان مزایده عمومی
فروش خودروی دولتی شرکت آب و فاضلاب روستایی خراسان رضوی

شــرکت آب و فاضلاب روستایی خراسان رضوی در نظر دارد تعدادیک دستگاه خودروی دولتی خود را با مشخصات زیردرسال 1398 و 
به شــماره مزایده 100980040000001 و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده،ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزارنماید.

کلیه مراحل برگزاری مزایده ازطریق  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی setadiran.ir انجام خواهد شد.
زمان انشــارمزایده درسامانه:    1398/12/7  ســاعت 8 صبح  و   مهلت دریافت اسناد مزایده ازســامانه تا تاریخ  : 1398/12/10   
ســاعت  15:30 عصر و مهلت ارسال پیشنهاد درسامانه ازتاریخ 1398/12/11 الی 1398/12/20   ساعت 8 صبح و  زمان بازگشایی 

1398/12/20 ساعت 10 صبح 
  *** تاریخ بازدید خودرو ها از  مورخ 1398/12/11   لغایت 1398/12/14    از ساعت 8 صبح  لغایت 14 عصر 

تذکر:
 1(کلیه مراحل فرآیند مزایده در بستر سامانه ستاد انجام می پذیرد. 2( رسید واریز مبلغ ودیعه)تضمین(شرکت در مزایده)معادل10درصدقیمت 
پیشــنهادی شــرکت کننده درمزایده(که بعد از بارگزاری بر روی سامانه ســتاد باید بصورت فیزیکی به دبیرخانه این شرکت تا تاریخ 
1398/12/20ساعت 8 صبح تحویل گردد.)شماره حساب جهت واریز نقدی      ir 160100004001111107144657 بانک مرکزی 
بنام تمرکزوجوه ســپرده شرکت آب وفاضلاب روستایی خراســان رضوی(  3( پرداخت  مابقی مبلغ پیشنهادی در صورت برنده شدن 

بصورت نقد می باشد.  4( اعتبار پیشنهاد قیمت 3 ماه می باشد. 
جهت کســب اطلاعات بیشتر و هماهنگی جهت بازدید با شــماره تماس05137641418- الی 24  داخلی 103 و104 تماس حاصل 

نمائید.

مدلشماره موتورشماره شاسیشماره انتظامینوع خودروردیف

کامیون –بنز 1
52/1924

253 الف 23 –
ایران 12

37433116583230335932100719511377

) روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب روستایی خراسان رضوی(

 شرکت آب و فاضلاب روستایی خراسان رضوی

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد سند رسمی برابر رای شماره 139860306022001109 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فریمان تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای صادق مالداری  فرزند تاج محمدی به شــماره شناسنامه 287 صادره از فریمان در 
یک باب ساختمان  به مساحت 2۴0 متر مربع پلاک  2۴06  فرعی از 276 - اصلی واقع در بخش 13 از محل 
مالکیت رسمی متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/12/07   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/12/22

محمدرضا رجایی مقدم ـ رئیس ثبت اسناد و املاک فریمان

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی برابر رای شماره 139560306022000517 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای غلام محمد مجلسی محمودآبادی  فرزند فقیرمحمد به شماره شناسنامه 2۴ صادره از تربت جام 
در یک باب منزل به مســاحت 1۴5/18 متر مربع پلاک  2320  فرعی از 276 - اصلی واقع در بخش 13 از 
محل مالکیت رسمی متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/12/07   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/12/22

محمدرضا رجایی مقدم ـ رئیس ثبت اسناد و املاک فریمان

511/3اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای  فاقد 
سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصــوب 1390/9/20 و برابر رای شــماره 139860306006002969 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای حسین انصاری 
فرد فرزند مجتبی به شماره شناسنامه 560۴  صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یک باب مغازه ومحوطه 
متصل به آن به مساحت 392/30 متر مربع )سیصد ونود ودو متر وسی صدم مترمربع( قمستی از پلاکـ120فرعی 
واقع دراراضی ضیاءالدین ســفلی  پلاک126- اصلی دهستان اربعه واقع درخراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت 
ملک تربت حیدریه خریداری مع الواسطه ازمالک رسمی آقای مهدی حلاج نیا محرز گردیده است. لذا به موجب 

ماده 3  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13  آئین نامه مربوطه 
این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر ودر روستاها رای 
هیات الصاق  تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین 
آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به  اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید 
اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.  
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/21   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/12/07

محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

اندر حواشی کرونا اتفاق افتاد:

از ادعای عجیب بازیگر معروف تا تعطیلی مراکز فرهنگی
سرویس فرهنگ/ بیماری جدید کرونا با نام »کووید-19« 
از اوایل ماه دسامبر سال گذشته میلادی )دی ماه( در شهر 
ووهان اســتان هوبی چین شیوع یافت چند روزی است 
به ایران رسیده است و حواشــی زیان باری را با خود به 
همراه داشته است. کرونا همان آنفلوانزای معمولی است 
و حداقل 50 سال است که این ویروس در دانشگاه های 
علوم پزشــکی شناخته شده و چند سال قبل نیز با عنوان 

ویروس سارس گسترش یافت.
در ایــن میان وزارتخانه ها و نهادهــای مختلف اقدامات 
پیشگیرانه متفاوتی ازجمله لغو اکثر برنامه های فرهنگی، 
هنری و ورزشــی و ... ، کنسرت ها و تعطیلی سینماها و 
تئاترها، تعطیلی دانشــگاه ها و خوابگاه های دانشجویی و 
مدارس را برای جلوگیری از سرایت بیشتر این بیماری در 
دستور کار قرار داده اند و هرکدام از مسئولان فرهنگی در 
صفحات مجازی و یا طی ابلاغیه از دوستداران فرهنگ 
و هنر خواســتار صبوری بــوده و وعده هایی را به جبران 
تعطیلی مراکز فرهنگی هنری به متولیان فرهنگی کشور 
دادنــد. البته ناگفته نماند که حواشــی بازیگران و برخی 
ادعاهــای آن ها هم در خصوص کرونــا در این روزها بر 

داغی بازار شایعات کرونا افزود.
کرونا و پرداخت زیان تعطیلی سینماها 

رئیس اداره ســینمایی و سمعی بصری اداره کل فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی خراســان رضوی گفت: طبق اعلام 
وزارتخانه زیان ناشی از تعطیلی سالن های سینما به خاطر 
پیشــگیری از کرونا جبران می شود.به گزارش ایرنا، سید 
حجت طباطبایی افزود: بنا بر ابلاغ وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به منظور پیشگیری از ابتلا به کرونا نمایش فیلم 
در سینماهای کشــور تا نهم اسفندماه متوقف شده است.
وی ادامه داد: شورای صنفی نمایش و سازمان سینمایی 
توافــق کردند که در روزهای آتــی برنامه ریزی ویژه ای 
برای جبران زیان ناشی از تعطیلی نمایش فیلم در سینما 
با ایجــاد اکران ویژه فیلم ها یا افزایش مدت اکران آن ها 

داشته باشند.
51 ســالن سینمایی با 10 هزار و 111 صندلی در 9 شهر 
خراســان رضوی وجود دارد که از این تعداد هشت سالن 

سینما در مشهد مستقر است. 
طبق بخشنامه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به منظور 

جلوگیری از شــیوع ویروس کرونا و صیانت از سلامت 
آحاد مردم و جامعه هنــری، تمامی برنامه های هنری و 
سینمایی در سالن های سراسر کشور تا پایان هفته جاری 

لغو شده است.
حواشی بازیگران و کرونا 

البتــه ناگفته نماند که اخبار و شــایعات بازیگران و افراد 
مشهور  در خصوص کرونا در این روزها در دنیای مجاری 
خبرساز شــده و موجی از نظرات و واکنش های مثبت و 

منفی را به همراه داشت.
پیشگیری از کرونا با شربت گیاهی

در ایــن میان، بهنوش بختیاری در یک آگهی عجیب، از 
فواید یک شــربت گیاهی در درمان بیماری های مختلف 
می گویــد. او در میــان صحبت های خود بــه تأثیر این 
محصول بر پیشــگیری از ویروس کرونا هم اشاره و ادعا 
می کند که این محصول برای پیشگیری از این ویروس 

که همه را درگیر کرده، مؤثر است.
شایعه ابتلای احسان علیخانی به کرونا 

همچنین با داغ شدن شــیوع کرونا تصویری عجیب از 
احســان علیخانی روی تخت بیمارســتان منتشر شد و 
شــایعه ای عجیب در مورد ابتلای احســان علیخانی به 
کرونا پخش گردید. امــا واقعیت ماجرا چیز دیگری بود، 
عکس قدیمی بوده و مربوط به بیماری ســرماخوردگی و 
آنفولانزاست و اکنون احسان علیخانی در سلامت کامل 

به سر می برد و جای نگرانی برای هواداران او نیست .
تست ابتلای ایرج حریرچی قائم مقام وزیر 

بهداشت به کرونا مثبت شد
مشاور رســانه ای وزیر بهداشــت علیرضا وهاب زاده در 
صفحــه  توئیتری خود با انتشــار »تســت ابتلای ایرج 
حریرچی قائم مقام وزیر بهداشت به کرونا مثبت شد« خبر 
ابتلای قائم مقام وزارت بهداشــت را تائید کرد. حریرچی 
طی چند روز گذشــته در خط مقدم مبارزه با این ویروس 

قرار داشت.
کرونا را می توان با مهر و همکاری زمین گیر کرد

دراین بین وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در پیامی در 
حســاب کاربری خود در صفحه اجتماعی توئیتر نوشت: 
در آغاز سال سیل آمد؛ اما مهربانی از زخم خرابی کاست، 
کرونای پایان ســال را هم می تــوان به مهر و همکاری 

زمین گیر کرد.ســید عباس صالحی در این پیام نوشــته 
اســت: کرونا طاعون نیست، مراقبت را جدی بگیریم اما 

از آن وحشت نکنیم.
تعویق کرونایی جشن سالانه »موسیقی ما«

همچنین شیوع ویروس کرونا در ایران و در پی آن تبعات 
مربوط به اقدامات بهداشتی و پیشگیرانه، دو رویداد هنری 
با محوریت هنر موســیقی و تجســمی را هم به تعویق 
انداخت که طی اطلاعیه ای شــاهد لغو جشــن سالانه 
موسیقی ما و اولین جشــنواره ملی موسیقیایی عکاسان 

هنر اول هستیم.
ایــن رویداد موســیقیایی کــه  در این ســال ها باوجود 
مشکلات فراوان، به شــکلی کاملًا مستقل برگزارشده 
تا بتوانــد مهم ترین شــعار خویش مبنی بــر »همدلی 
اهالی موســیقی« را محقق سازد. امسال نیز طی تلاش 
شــبانه روزی اعضای این ستاد، قرار بود تا ششمین دوره 
این رویداد در دومین روز آذرماه برگزار شود که به دلایل 
مختلف، امکان آن فراهم نشد.حوادث آبان ماه، شهادت 
سردار سلیمانی و غم از دست دادن هم وطنانمان در پرواز 
752 هواپیمای اوکراینی، ازجمله مســائلی بود که سبب 
شــد برگزاری این برنامه چند بار به تعویق افتد و در حال 

حاضر نیز بــا توجه به فراگیری بیماری کرونا و ازآنجاکه 
سلامتی اساتید و هنرمندان و مدعوین این جشن، بیش 
از هر مســئله  دیگری در اولویت است، برای سومین بار 

متوالی برگزاری این رویداد لغو می شود.
کرونا مهمان ناخوانده سالن های تئاتر

همچنین  مدیرکل هنرهای نمایشــی شهرام کرمی در 
واکنش به وضعیت تعطیلی تئاترها به دلیل شیوع بیماری 
کرونا گفــت: تابع وضعیت و تصمیم گیری های کشــور 
هستیم.کرمی نیز در رابطه با همین موضوع اظهار داشت: 
هیچ اطلاعاتی وجود ندارد که تعطیلی بخش تئاتر تا چه 
زمانی ادامه خواهد داشــت و ما نیز تابع وضعیت کشــور 

هستیم؛ نمی دانیم تعطیلی تمدید می شود یا خیر.
صبورانه منتظر اعلام وضعیت هستیم

در شــرایط پیش آمده باید مســئولان فرهنگی هنری و 
سایرین تلاش های خود را در مسیر گذر از آن پیش ببرند؛ 
شــیوع بیماری کرونا و تعطیلــی اماکن مختلف بحرانی 
است که در کل کشــور به وجود آمده است و مسئولین 
و هنرمنــدان و مردم  باید صبورانه منتظر اعلام وضعیت 
باشند و از دولت خواستار شفاف سازی آمار و اطلاع رسانی 

دقیق هستند.

دبیر بخش »یادمان های شهری« خانه بهار ۹۹ اعلام کرد:

انتخاب قطعی 55 اثر در بخش 
یادمان های شهری خانه بهار

دبیـر بخش یادمان های شـهری جشـنواره خانه بهـار 99 گفت: تاکنـون حدود 55 
اثـر بـرای اجرا در ایـن بخش به صورت قطعی انتخاب شـده اسـت.

بـه گـزارش ایسـنا، مهدی صحراگـرد، با بیان ایـن مطلب عنوان کـرد: »یادمان ها 
شـهری« در واقع همان المان های شـهری بوده و شـامل احجام سـه بعدی اسـت 

و از دو بخـش المان هـای ثابت و موقت تشـکیل می شـود.
وی ادامـه داد: جشـنواره سـه رویکـرد کلی دارد کـه یکی از آن ها نـوروز و آداب و 
رسـوم مرتبـط بـا آن بوده، از دیگر رویکردهای جشـنواره، »من مشـهد را دوسـت 
دارم« اسـت کـه شـامل مباحـث مرتبـط بـا زندگـی شـهروندی و همچنین بخش 

»مشـهد، شـهر زیـارت و معنویت« بوده اسـت.
دبیـر بخـش یادمان هـای شـهری جشـنواره خانه بهـار 99 افزود: مـا در هر بخش 
به صـورت جداگانـه رویکردهـای فرعـی هـم داشـتیم کـه در ذیـل همیـن سـه 
رویکـرد اصلـی قـرار گرفتنـد و امسـال تاکیـد مـا بیشـتر روی هویـت شـهری و 

مـواردی ماننـد حـس تعلـق شـهروندان بـه شـهر خود اسـت.
صحراگـرد عنـوان کـرد: در روز اول حـدود هـزارو 600 اثـر و طـرح بـه دبیرخانـه 
جشـنواره ارسـال شـد. تعـدادی از این آثـار انتخاب شـدند و قرار بر سـاخت ماکت 
شـد، ماکت هـا سـاخته و ارسـال شـد و در شـورای انتخاب کـه اعضایی متشـکل 
از نماینـدگان هیـات داوران، چنـد تـن از اعضـای شـهرداری، شـورای شـهر و از 
دیگـر متخصصـان اسـت، تعـدادی از آثـار انتخـاب شـدند و در حـال آنالیـز برای 

هسـتند. اجرا 
وی اظهـار کـرد: تاکنـون حـدود 55 اثـر برای اجـرا به صورت قطعی انتخاب شـده 
اسـت و جانمایـی تعـدادی از آثـار کـه از کارهـای دائـم هسـتند، مشـخص شـده 
اسـت، آثـار موقـت در مکان هایی نزدیـک به حرم امـام رضـا)ع(، ورودی راه آهن، 
آرامـگاه فردوسـی و محورهـای اصلـی شـهر کـه بازدیـد کننـده بیشـتری دارنـد، 

انتخـاب شـده اند.
دبیـر بخـش یادمان هـای شـهری جشـنواره خانـه بهـار 99 ادامـه داد: تعـداد آثار 
ارسـالی و انتخـاب شـده سـال جاری نسـبت به سـال های گذشـته افزایـش یافته 
و دیـده شـده اسـت. اکنـون دیگر نمی تـوان در مـورد کیفیت آثار نظـر خاصی داد؛ 
زیـرا هنرمنـدان بـه پختگی رسـیده اند و هر سـال آثاری در سـطح خوب، متوسـط 

و همچنیـن ضعیف به جشـنواره ارسـال می شـود.
صحراگـرد گفـت: بخـش مهمـی از کیفیـت آثـار بعـد از اجـرای آن مشـخص 
می شـود، ممکن اسـت طرحی در سـطح بالایی از نظر کیفیت قرار داشـته باشـد؛ 
امـا بـا اجـرای ضعیـف سـطح آن پاییـن می آیـد و همچنیـن ممکن اسـت طرحی 
در سـطح متوسـط قـرار داشـته باشـد؛ امـا اگـر بـه خوبـی اجـرا شـود، می توانـد 
جلـوه بسـیار خوبـی داشـته باشـد، در نتیجـه اکنـون نمی تـوان به صـورت قطعـی 

کرد.   اظهارنظـر 

خبر


